
وضعیتبازارمسکندرپایتختنشانمیدهد
وش زیر قیمت آپارتمان های نوساز و متراژ بالا فر

 افزایش دوره انتظار بــرای فروش آپارتمان های لوکس باعث شکســت 
حباب قیمت ها شده اســت وآنطور که واســطه های ملکی در پایتخت از 
وضعیت خرید و فروش نوســازها اعلام می کنند، بازار نوســازهای متراژ 
بالا با شکست قیمتی مواجه اســت. در پلتفرم های فضای مجازی تمدید 
چندباره آگهی های آپارتمان های لوکس و متراژ بالا گواه بر وضعیت راکد 
بازار مسکن است. خانه های نوســاز در متراژهای بالای ۱۲۰ متر اکنون 
کمترین مشتری های بازار مســکن را به خود اختصاص داده است چرا که 
از توان خرید خانوار خارج است.رشد قیمت آپارتمان های نوساز تابعی از 
انتظارات تورمی است. برای همین چند ســالی می شود که این واحدها با 
قیمت هایی غیرواقعی ناشــی ازانتظارات تورمی به فروش می رسد و حالا 
که جریان خرید مسکن رو به کاهش گذاشته، این واحدها تا نصف قیمت 

نسبت به دوسال اخیر کاهش داشته اند.
از آنجایی که کاهش قیمت آپارتمان های لاکچری به طور کلی در کاهش 
معدل قیمت مسکن تاثیرگذار است، می توان امیدوار بود که جریان رشد 
قیمت ها در بازار مســکن واحدهای کوچکتر و قدیمی نیز متوقف شــود 
و حداقل شــاهد آن باشیم که خانه در رکود، رشــد قیمت را تجربه نکند؛ 

اتفاقی که شهریور امسال برای بازار مسکن پایتخت رخ داد.
کارشناسان معتقد هستند که کاهش دائمی معاملات واحدهای نوساز و 
بزرگ متراژ، می تواند در تداوم رکود غیرتورمی به جای تورمی تاثیرگذار 
باشد.رشد ماهیانه قیمت مسکن شهر تهران در شــهریورماه ۱.۱ درصد 
بود که پایین ترین رقم از اردیبهشــت تاکنون محســوب می شود. تعداد 
معاملات نیز نشان می دهد که هر دو طرف عرضه و تقاضا تحرک کمی در 
بازار دارند و خبری از شــوک های قیمتی و یا هجوم سرمایه گذاران برای 

خریدهای سرمایه ای نیست و نوعی آرامش در بازار دیده می شود.

مسکن

سازندهنهضتملیمسکن:

طولانی شدن اجرای نهضت مسکن قیمت تمام شده را بالا برد
خریدار  رییس انجمن انبوه سازان استان 
تهران گفت: برخی مســئولان وزارت راه و 
شهرسازی در اجرای تعهدات خود در قبال 
پروژه های نهضت ملی مســکن خوب عمل 
نکردند و به تدریج کارها در حال کُند شدن 
اســت که این تعلل باعث شــده تا هزینه ها 

حدود ۴۰ درصد افزایش پیدا کند.
ایرج رهبــر  اظهار کرد: ایــده اجرای طرح 
نهضــت ملی مســکن در صــورت اجرای 
درســت می توانست بخشــی از مشکلات 
کشــور در حــوزه تامین خانــه را برطرف 
کند، اما در اجرا با مشــکلاتی روبرو شــده 
اســت. ما از ماه ها قبل مشکلات پروژه های 
نهضت ملی مســکن را به اطلاع وزارت راه و 
شهرسازی رساندیم، اما تا امروز اقدام جدی 
برای رفــع موانع صورت نگرفته اســت. به 
نظر می  رسد در اجرای این طرح، یک رویه 
خاص وجود ندارد و بدنــه مدیریتی وزارت 
راه و شهرســازی، بدون توجه به توافقات و 
راه حل هــای کارشناســی، روش خود را 

اعمال می کند.
وی افزود: بارها اعلام کردیم که متقاضیان 
پس از واریز دو یا ســه قســط ۴۰ میلیون 
تومانی، به دلیل ناتوانــی در پرداخت ها در 
حال ریزش هســتند و این مساله به کمبود 
منابــع و کنــدی کار منجر شــده اســت. 
پیشــنهاد دادیم تا برخــی از محدودیت ها 
و شروط افراد واجد شــرایط برداشته شود. 
انبوه ســازان نیز درخصــوص تامین منابع 
اعلام آمادگی کردند که پیشــنهادات مورد 

بررسی قرار نگرفته است.

ســازنده یکــی از پروژه هــای نهضت ملی 
مســکن در اســتان تهران گفت: با توجه به 
قول هایی که وزارت راه و شهرســازی به ما 
داد، پروژه ی خود را دو ساله تعریف کردیم. 
الان یک سال و چهار ماه از آغاز کار می گذرد 
اما به دلیل مشــکل پرداختی و مشــکلات 
مدیریتی مسئولان در حوزه مسکن، کارها 
ســرعت اولیه را ندارد و ســخت اســت که 
بتوانیم ظرف دو ســال واحدهــا را تحویل 

دهیم.
رهبر تاکید کــرد: مســئولان وزارت راه و 

شهرسازی به صورت شفاهی به ما می گویند 
اگر ســرمایه خود را به منظور تکمیل پروژه 
بیاورید ســهم شــما را با تهاتــر پرداخت 
می کنیم اما اینها در حد حــرف باقی مانده 
و قراردادی نمی بندند. همین بلاتکلیفی ها 

باعث طولانی شدن پروژه ها شده است.
رییس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
گفت: دنیا برای افزایــش بازدهی، کاهش 
هزینه های زیرســاختی و حمــل و نقل به 
سمت مجتمع سازی و برج سازی رفته است. 
ممکن اســت واگذاری زمین برای ساخت 

خانه های یک طبقه در روســتاها مقرون به 
صرفه باشد ولی در شهرهای بزرگ، منطقی 
نیســت که زمین گران قیمت را به احداث 

خانه های یک طبقه اختصاص دهیم.

متمم وام ساخت پرداخت نشد
وی با بیان این که پرداخت متمم تسهیلات 
نهضت ملی مســکن نیــز در برخی مناطق 
محقــق نشــده اســت گفــت: وام نهضت 
ملی مســکن به ازای هر واحد در کلانشهر 
تهران ۴۵۰ میلیون تومان اســت اما هنوز 

وام ما ۳۰۰ میلیون اســت و پرداخت ۱۵۰ 
میلیون تومان محقق نشــده است. البته در 
شهرهای جدید که بعضا کیلومترها از تهران 
دور هســتند ۴۵۰ میلیون تومان پرداخت 
می شود اما در شــهرهایی مثل اسلامشهر و 

شهریار شکل اجرایی به خود نگرفته است.
رهبر خاطرنشــان کــرد: بخشــی دیگر از 
تعهدات درباره مفاد قراردادها محقق نشده 
است. به طور مثال پیشتر صحبتی شد مبنی 
بر این کــه تفاوت قیمت میلگرد فهرســت 
بها با بــازار آزاد پرداخت شــود. اما در زمان 
مدیریت جدیــد وزارت راه و شهرســازی، 

خبری از این پرداخت ها نیست.
رییس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
ادامه داد: ما برای ساختمان های بالای پنج 
طبقه قرارداد بسته بودیم. بنا بود اگر تعداد 
طبقات افزایــش یافــت هزینه هایی که از 
این محل به ســازندگان تحمیل می شود را 
محاسبه و پرداخت کنند. در این زمینه هم 

جواب درستی نمی دهند.
وی، افزایش هزینه های ساخت را نتیجه ی 
طبیعی طولانی شــدن پروژه نهضت ملی 
مســکن دانســت و گفت: در حــال حاضر 
هزینه ســاخت به حــدود ۸ میلیون تومان 
در هر متر مربع رسیده اســت؛ در حالی که 
شاید  اگر کارها روی روال بود می توانستیم 
با ۴۰ درصد کمتر از این رقم، پروژه را جمع 
کنیم. به هر حال مساله تورم باعث افزایش 
قیمت ها می شــود. دو مشــکل اساسی ما 
عدم تامین منابــع و رســیدگی نکردن به 

خواسته ها و پیشنهادات سازندگان است.
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خانه  هنر   میرا

ریزشپشتریـزش

 سیاست های »عشقـی« 
در سازمان بورس!
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رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی در ادوار 
مختلف مشــارکت مناســبی در اتحادیه کشورهای 
حاشیه اقیانوس هند داشته است،گفت: همکاری های 
مؤثر با ســازمان های منطقــه ای اولویت سیاســت 

خارجی است.
 به نقــل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در دیدار »سلمان 
الفاریســی« دبیرکل اتحادیه کشــورهای حاشــیه 
اقیانوس هند، با اشاره به ظرفیت قابل توجه کشورهای 
عضو ایــن اتحادیه بــر برنامه ریزی بــرای همگرایی 
بیشــتر اعضای اتحادیه برای افزایش بهره گیری ازاین 

ظرفیت ها تأکید کرد.

وی با اشــاره به جمعیت قابل توجه این 
حوزه جغرافیایــی و ظرفیت های موجود 
در ایــن منطقــه، تقویــت ارتباطات و 
تعاملات کشورهای حاشیه اقیانوس هند 
را مهم دانست و تاکید کرد: همکاری های 
مؤثر با ســازمان های منطقه ای اولویت 
سیاســت خارجی ما اســت و جمهوری 

اســلامی ایران آمادگی دارد توانمندی های قابل 
توجه خود را با کشورهای عضو اتحادیه به اشتراک 

بگذارد.
رئیس جمهــور لــزوم بهره گیــری از توانمندی های 
بانوان در بخش های گوناگون اتحادیــه را مورد تأکید 

قرار داد و افــزود: زنان در ســال های پس از 
انقلاب اســلامی در عرصه هــای اجتماعی، 
علمی، فرهنگی و سلامت در ایران توفیقات 
متعددی به دســت آورده اند کــه می تواند 
نمونه و الگویی از حضــور مؤثر زن در جامعه 

باشد.
رئیســی با بیان اینکه جمهوری اســلامی 
ایران در ادوار مختلف مشــارکت مناسبی در اتحادیه 
کشورهای حاشــیه اقیانوس هند داشته است، بر لزوم 
فعال تر شــدن این اتحادیه بــا اســتفاده از تجربیات 
گذشته به خصوص در ســه حوزه فعال کردن اقتصاد 
آبی، توانمندی سازی اقتصادی بانوان و همکاری های 

علمی و فناوری تأکید کرد.
دبیرکل اتحادیه کشورهای حاشــیه اقیانوس هند نیز 
با ابراز خرســندی از ســفر به ایران و ملاقات با رئیس 
جمهور، اظهار داشــت: ایران عضو فعال و مؤثر اتحادیه 
بوده و بویژه دوره ریاست ایران بر دبیرخانه این اتحادیه 

بسیار شاخص و افتخارآمیز است.
وی با تقدیــر از ایفای نقــش مؤثر ایران در ریاســت 
کارگروه توانمندی سازی زنان در اتحادیه کشورهای 
حاشــیه اقیانوس هنــد، افزود: جمهوری اســلامی 
همچنین در انجمــن دانش و فنــاوری اتحادیه هم 
اقدامات مؤثر و خدمات شــایان توجهــی ارائه کرده 

است.

رئیس جمهوری

همکاری مؤثر با سازمان های منطقه ای اولویت سیاست خارجی ایران است

رئیسصندوقتوسعهملیاعلامکرد

 درخواست مسدودی حساب
پرداخت معوقات  ۳ بانک برای باز



سخنگویوزارتامورخارجه:

وی تحولات داخلی ایران اشتباه است شرط بندی ر

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
شماره1175 3آبان1401 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسهشنبه

وزهای آینده بازار سرمایه نگران ر
مجید ســلیمی بروجنی  بورس اوراق بهادار تهــران در حالی در روند 
نزولی پایدار اســت که دیگر خبری از حمایت های پیدا و پنهان از سهام 
موجود در بازار سرمایه وجود ندارد.ظواهر امر گویای این است که اکثر 
سرمایه گذاران در ترافیک فروش سهم های خود گرفتار هستند یا اینکه 
بدون انجام حرکت خاصــی، تنها نظاره گر بی تکلیفی بازار هســتند و 
تا روشن نشدن شــرایط حاکم بر بازار ســرمایه، قصد حضور جدی در 

گردونه معاملات بورس تهران را نخواهند داشت.
بازار سهام یکی از بازارهایی اســت که همواره از سیاست های مختلف 
اثری آنــی می پذیرد. این بازار به جز اخبار سیاســی توجــه ویژه ای به 

سیاست های پولی و اخباری نظیر نرخ بهره دارد.
بررسی ها نشان می دهد که ضعف تصمیم سازی در حوزه پولی که خود 
می تواند ناشــی از عدم اطمینان سیاسی باشــد، در بلندمدت بر رفتار 
سرمایه گذاران اثر ســو داشته و ضمن ایجاد مشــکل در رشد و توسعه 

شرکت ها فعالان بازارها را به افرادی با نگرش های کوتاه مدت بدل کند.
بررســی رشــد اقتصادی ایران از دهه ۵۰ تاکنون نشــان می دهد که 
برخلاف توصیه ها و مطالعات اقتصادی موجود، مســیر رشد اقتصادی 
ایران نه تنها روندی پایدار نداشته اســت، بلکه در بسیاری از موارد بین 

ارقم بالای رشد و منفی شدن رشد اقتصادی در نوسان بوده است.
همین امر ســبب شده اســت تا در طول تمامی دهه های گذشته و چه 
پیش از انقلاب و یا پس از انقلاب، روی گردانی از سرمایه گذاری در ایران 

توسط صاحبان سرمایه چه داخلی و چه خارجی، رو به افزایش باشد.
در طول چندماه گذشته صاحبان ســرمایه و فعالان اقتصادی به توافق 
دوباره برجام بسیار خوشــبین بودند اما شرایط یک ماه اخیر به گونه ای 
پیش رفت که اکثر آنها از به ســرانجام رسیدن برجام ناامید شدند؛ طی 
چند روز گذشته اخبار متعددی رسید که گویا ایالات متحده آمریکا از 
برجام و امضای توافق هسته ای پشیمان شده و اعلام کرده است که فعلا 

قصدی برای احیای برجام ندارد.
از این رو با به حاشیه رفتن مذاکرات احیای برجام، شرایط حاکم بر بازار 
سرمایه در مقایسه با قبل کمی فرق کرده است و به نظر می رسد تکلیف 
بازار اندکی با تحولات سیاســی روشن تر شده اســت، به طوری که در 

جریان معاملات روزانه شاهد قرمز بودن سهام اکثر شرکت ها بودیم.
براســاس روند معاملاتی بورس تهــران طی دو تا ســه هفته اخیر می 
توان گفت بازار ســرمایه تحت تاثیر پایین بودن میزان ارزش معاملات 
خرد سهام، روند ادامه دار خروج ســرمایه از گردونه معاملات بورس و 

تصمیمات بی پایه و اساس مسوولان در روند رکودی پایدار مانده است.
این در حالی است که معمولا بازار سهام با فاصله زمانی معقول هم جهت 
با ســایر بازارهای موازی حرکت می کند و این انتظار که بازار ســرمایه 
خود را با بازارهای مــوازی تطبیق دهد، کاملا منطقــی و توجیه پذیر 
است.اما نکته قابل توجه در این بخش این است که سایر بازارهای مالی 
نیز در حال حاضــر با کمبود تقاضا و روندی رکودی دســت و پنجه نرم 
می کنند. در این میان تعدادی از کارشناســان بر این باوز هستند که به 
واسطه از دست رفتن نقاط حمایتی متعدد شاخص کل و حمایت های 
پیدا و پنهان از بازار سرمایه، رکود و کم رمقی در روند معاملات بازار یاد 
شده در مقایسه با روزهای گذشته بیش از پیش خودنمایی می کند و تا 
زمانی که اصلاحی در ســاز و کار بازار صورت نگیرد و شرایط اقتصادی 

نیز بهبود نیابد، روند کنونی ادامه دار خواهد بود.
این شــریط حاکی از مشکلات دیرینه بازار ســهام است که نه تنها حل 
نشده باقی مانده، بلکه بر تعداد آنها نیز افزوده شــده است و تردیدها و 
ابهامات موجود در بازار یاد شــده مانع از آن می شود که سرمایه گذاران 
با اطمینان خاطر بیشتر در چرخه معاملات بورس تهران حضور داشته 
باشــند، زیرا با کاهش اعتماد عمومی اهالی بازار سرمایه، فعالان دیگر 
چندان وقتی برای تحــرک در بازار ســرمایه ندارند و پایــداری روند 
فرسایشــی و ادامه دار خروج نقدینگی از بازار مانع از آن می شــود که 

سرمایه جدیدی در بازار جذب شود.
بازار ســرمایه در ادامه روند نزولی خود در مرز کانال یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار واحد در نوسان است. خارج از اعداد و ارقام، هرچند خروج سرمایه 
از بورس تهران کاهش چشمگیری داشته و شــیب خروج نقدینگی تا 
حد زیادی تعدیل شــده اما ارزش معاملات پایین بازار ســهام در کنار 
رشــد کم جان نماگر اصلی بورس تهران، سیگنال خوبی به بازار مخابره 
نمی کند؛ چراکه ارزش معاملات همچنان در ســطج بسیار پایینی قرار 
دارد و مادامی که این تغییر در ســطح معقول قــرار نگیرد، نمی توان به 
عملکرد مطلوب بازار ســهام دلخوش بود و خریدهــای موجود در بازار 
سهام در روزهای اخیر به حداقل رسیده اما خروج پول از بازار همچنان 
ادامه دارد.این در حالی اســت که فعالان بازار دیگر چندان رمقی برای 
تحرک در بازار ندارنــد و نه تنها جریان نقدینگی جدیــدی در بازار یاد 
شــده جذب نمی شــود، بلکه نقدینگی میلی به خروج از بازار را نشان 
می دهد.در شرایطی که ناهنجاری های داخلی در یک جامعه روی دهد 
و یا به هر دلیل جو عمومی حاکم بر آن متشــنج شــود، می توان انتظار 
داشت که اقتصاد و به تبع آن شــرکت های بورس در معرض خطر قرار 
گیرند. این خطر البته به معنای قطع فعالیت آنها نیست، بلکه در موارد 

بسیاری می توان صرفا ناشی از افزایش واهمه ها در این خصوص باشد.
با این حال می توان گفت جدا بودن بســتر فعالیت آن از شبکه جهانی 
وب تاکنون مانع از ایجاد یک بحران در عرصه ســهام شده اســت. تنها 
عاملی که میتواند اثر منفی در این زمینه داشــته باشــد این است که 
فعالیت شرکت ها یا دولتی ها در بازار با مشکل مواجه شود که آن هم از 

سوی کارشناسان تاکنون جدی گرفته نشده است.

معاوناولرئیسجمهورتاکیدکرد

 لزوم توجه ویژه به استعدادیابی در محلات 
کم برخوردار

معاون اول رئیس جمهور بر لــزوم توجه به موضوع اســتعدادیابی در 
محلات کم برخــوردار تاکید کرد. محمد مخبــر در همایش »جوانان 
۲۰۲۰ محله« )رهســپاران عصر ظهور( که با عنوان تشــریح عملکرد 
ســتاد توانمندســازی و تحول محلات کم برخــوردار در محل وزارت 
کشور برگزار شــده بود، با قدردانی از پیگیری های مستمر رئیس ستاد 
علی آقامحمدی، گفت: آقــای آقامحمدی خــارج از روال های عادی 
مســئولیت های خود در این عرصه پیگیری کردنــد و این کار بزرگ را 
ســامان دادند. البته باید از کمــک و همکاری همه دســتگاه ها در این 
حوزه قدردانــی کنیم.وی افزود: طرح توانمندســازی و تحول محلات 
کم برخوردار دارای مدل اســت، بی تردید یکی از مشــکلاتی که ما در 
طرح های اجرا شده در کشور داریم این اســت که نمی دانیم با چه الگو 
و چارچوبی به ســمت هدف حرکت کنیم، لذا وقتی مدلــی نداریم از 
جایی کار آغاز می شــود. در اهدافمان تلاش می کنیم به جایی برسیم 
ولی از جای دیگری سر در می آوریم. قطعا نداشتن مدل باعث می شود 

ظرفیت ها قابل شناسایی نباشند و هدفمان نیز محقق نخواهد شد.
وی افزود: نکته دیگری که در این طرح قابل توجه اســت روشــی است 
که در آن اســتفاده می شــود. تجربه موفقــی از پیش از انقــلاب تا به 
امروز داشتیم و آن جهادی حرکت کردن اســت که ویژگی هایی دارد 
که اولین و بارزترین آن از خودگذشــتگی اســت.وی در بخش دیگری 
از صحبت های خود بر لزوم اســتعدادیابی در حوزه های مختلف اشاره 
کرد و افزود: اســتعدادیابی در همه زمینه ها موضوعیــت دارد. باید در 
همه مسائل از جمله مســائل اقتصادی، ورزشــی و ... به استعدادیابی 
توجه ویژه ای داشته باشیم. هر نفری که در این مناطق زندگی می کند، 
می تواند استعدادهای مناصب مختلف را داشته باشد. اگر برنامه داشته 

باشیم قطعا در این مسیر موفق خواهیم شد.

یادداشت

تریبون

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با تاکید بــر اینکه آمریکایی هــا در موضوع 
مذاکرات همچنان دچار دوگانگی هستند، 
گفــت: آمریکایی هــا حتمــاً می دانند که 
جمهوری اســلامی ایران از شرایط جاری 
عبور کرده است و اگر روی تحولات داخلی 

ایران شرط بندی کردند، اشتباه می کنند.
ناصــر کنعانی روز دوشــنبه در نشســت 
خبــری هفتگی خود با خبرنــگاران درباره 
واکنش ایــران به حمایت علنــی آمریکا از 
آشــوبگران در ایران و ادعای کنار گذاشته 
شــدن مذاکرات گفت: رفتــار آمریکایی ها 
بسیار ریاکارانه است، هم ریاکاری می کنند 
و هم رســما دروغ می گویند؛ آنها و بارها از 
کانال های مختلف پیــام داده و بر آمادگی 
خود بــرای بازگشــت بــه توافــق تاکید 
می کنند و مذاکراتی هم در این زمینه انجام 

می دهند.
کنعانــی با تصریــح اینکه صورت مســئله 
روشــن اســت، گفت: پاســخ ایران در این 
زمینه واضح اســت و دیدگاه ها و مطالبات 
جمهوری اســلامی کاملًا قانونی، روشــن 
و منطقی اســت. اگــر آمریکایی هــا اعلام 
می کنند که امکان بازگشت به توافق وجود 
ندارد یا مذاکرات متوقف شــده یا برنامه ای 
ندارند، چرا پیغام می دهند؟ چرا بر آمادگی 
خود بــرای از ســرگیری توافــق از طریق 

واسطه ها تاکید می کنند؟ 
وی تاکیــد کــرد: مشــخص اســت کــه 
آمریکایی هــا هــم می خواهند بــه توافق 
برگردند هم می خواهند هزینه های توافق 
را پرداخــت نکننــد، آنهــا همچنین روی 
موضوعاتی شــرط بندی کردند کــه بارها 
و بارهــا از آن نتیجــه گرفتند.ســخنگوی 
وزارت امور خارجه اقدام آمریکا در حمایت 
مســتقیم از اغتشاشــات در داخل ایران را 
تکرار سیاســت اشتباهی دانســت که آنها 
ســالیان ســال در قبال جمهوری اسلامی 
ایران انجام دادند.کنعانی افزود: آنها از روش 
های غلطی که همواره به نتایج نامناســبی 

منتهی شده است، نتیجه نگرفتند.
وی ادامه  داد: در حال حاضــر آمریکایی ها 
یک سوی اغتشاش و حمایت از اغتشاشات 
در داخل ایران هســتند و تحریم های آنها 
تکرار همین اشتباهات غلط است، بنابراین 
آنها باید راجع بــه این دوگانگــی به افکار 
عمومی توضیح بدهند که اگــر توافق نمی 

خواهند پس برای چه پیام می دهند؟
ســخنگوی وزارت امورخارجــه با اشــاره 
به اینکه زمینه بازگشــت بــه توافق کاملا 
مشخص است، گفت: آمریکایی ها می توانند 
در چهارچــوب توافــق شــده و ابعادی که 
در وین مــورد تاکید قرار گرفتــه، به توافق 
و مذاکــرات بازگــردد اما به نظــر می آید 
آمریکایی هــا همچنــان دچــار دوگانگی 
هســتند و از یک سو به مســائل سیاسی و 
داخلی خود نگاه می کنند و از ســوی دیگر 
نیم نگاهی هم به تحــولات داخلی ایران و 

حمایت از اغتشاشات دارند.
کنعانی با بیان اینکه ایران کشــور مقتدری 
اســت، تصریح کرد: با ارعــاب، تحریک و 
تهییج، نمی توانند جمهوری اسلامی ایران 
را وادار به دادن امتیــازات یک جانبه کنند. 
مسیر توافق یک مســیر دو جانبه و تعهد در 

برابر تعهد است.
ســخنگوی وزارت خارجه  تعهد به برجام را 
پیام واضح ایران دانست و تاکید کرد:  ایران 
متعهد به برجام است مشروط بر اینکه طرف 
آمریکایی هــم متعهد به شــروط ها و مفاد 
برجام باشد. آمریکا با توجه به رصد تحولات 
و اطلاعاتی کــه دراند، حتمــاً می دانند که 
جمهوری اســلامی از شــرایط جاری عبور 
کرده است و اگر روی تحولات داخلی ایران 

شرط بندی کردند، اشتباه می کنند.
کنعانی به دولــت آمریکا توصیــه کرد که 
معقولانه رفتار کنند و بــه تعهدات خود در 
مذاکراتی که از طریق واسطه ها انجام داده و 
می دهند، متعهد بمانند و به توافق برگردند 
و این پاســخ روشــن و محکم مــا به طرف 

آمریکایی است.

اراده سیاسی آمریکایی ها همچنان 
محل تردید است

ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به 
سوال خبرنگار ســی بی اس آمریکا درباره 
مذاکرات رفع تحریم ها اظهار داشــت: در 
چارچوب برجــام مذاکــرات لازم صورت 
گرفته، توافقات لازم هم انجام شده است؛ ما 
مذاکره برای مذاکره انجام نمی دهیم بلکه 
مذاکره برای توافق و اجراست؛ با مذاکراتی 
که صورت گرفته و پیش نویــس ها زمینه 
برای جمــع بنــدی توافقات و بازگشــت 
طرف ها به توافــق و اجرای برجــام فراهم 

است.
کنعانی تاکید کرد: اشکالی که ما می بینیم 
دوگانگی در مواضع و عمل طرف آمریکایی  
اســت. آمریکایی ها در مواضــع نکته ای را 
مطرح می کنند امــا رفتار دیگــری انجام 
می دهند.اگر در طرف مقابل اراده سیاســی 

وجود داشــته باشــد زمینه بــرای اجرای 
توافق مهیا اســت. ما برای مذاکرات مجدد 
هم نیازی به مذاکره نداشــته باشیم با این 
صورت مساله روشن اســت اسناد رد و بدل 
شده و جزییات فنی و گام های طرفین واضح 
است ولی به نظر می آید اراده سیاسی آمریکا 
همچنان محل تردید اســت. اگر این اراده 
سیاسی شــکل بگیرد زمینه برای برداشتن 

گام بعدی فراهم خواهد بود.
وی ادامه داد: ما منتظر زمســتان یا موضوع 
دیگری نیســتیم و در اولین روزی که طرف 
آمریکا اراده سیاسی خود را در حوزه عملی 
نشــان دهد آماده هســتیم. ایران برای از 
سرگیری توافق نیازی به بازه زمانی و فرصت 
ندارد. ما در عمل اثبــات کرده ایم که پایبند 
به میز مذاکره هســتیم و صرفا مذاکره برای 
مذاکره انجام نمی دهیــم و اعلام کرده ایم 
که بازگشــت به توافق برای ما یک انتخاب 
است و مذاکره می کنیم که به اجرای توافق 

برگردیم.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی افزود: ایران 
کشوری اســت که نشــان داده اگر توافق 
کند به رونــد و اجرای آن پایبند اســت و به 
تعهداتش عمل کرده اســت امــا با طرفی 
مواجهیم که یکبار توافق کــرد عمل نکرد 
و از توافق خارج شــد برای اینکــه به توافق 
برگردیم نیازمنــد تضمین هســتیم. چه 
تضمینی وجــود دارد الان برگردیم و طرف 
آمریکایی خطای گذشته را تکرار نکند. اگر 
ضمانت قوی داده شــود جمهوری اسلامی 
ایــران برای بازگشــت به توافق مشــکل و 

محدودیتی ندارد.

در همکاری با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در مسیر خوبی قرار داریم

ســخنگوی وزارت خارجه درباره اظهارات 
امیرعبداللهیان درباره مشــخص شــدن 
چارچــوب همکاری  ایران بــا آژانس اظهار 
کــرد: رابطــه ایــران و آژانــس رابطه ای 
سازنده اســت و به رغم اشــکالات و خللی 
که درخصوص برخــی موضوعات فنی و در 
نتیجه شیطنت لابی رژیم صهیونیستی در 
روند تعامل و مناسبات میان ایران و آژانس 
رخ داده بود خوشــبختانه با نگاه ســازنده 
جمهوری اســلامی ایــران به همــکاری با 
آژانس بین المللی انرژی اتمــی مجددا در 

مسیر خوبی قرار داریم.
کنعانی با اشاره به سفر اخیر رییس سازمان 
انرژی اتمــی ایران بــه وین و شــرکت در 
اجلاس آژانس و دوجانبه ســازنده با رافائل 
گروســی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی اظهار داشت: خوشــبختانه در مسیر 
مذاکرات فنی و همکاری بــا آژانس هم در 

مسیر خوبی قرار داریم.
وی خاطرنشــان کــرد: مقامــات آژانس 
آقای بهــروز کمالوندی و محمد اســلامی 
درایــن زمینــه توضیحــات لازم را ارائــه 
کرده اند؛معتقد هستیم همکاری در مسیر 
خوبی قرار دارد و می توانیــم در چارچوب 
همــکاری و گفت وگوهای ســازنده  میان 
ایران و آژانــس گام های مثبــت و خوبی را 
به ســمت جلو و در مسیر همکاری دوجانبه 

برداریم.

رفتارهای کشورهای غربی
 و اروپایی علیه ایران غیرقانونی و 

غیرمشروع است
ســخنگوی وزارت امور خارجه بــا انتقاد از 
رویکرد غربی ها در قبــال تحولات اخیر در 
ایران گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره 
اعلام کرده که در مقابل اقدامات غیرسازنده 
طرف های غربی مشــخصا دولت آمریکا و 
اتحادیه اروپا و برخی کشــورهای برجسته 
اتحادیه اروپایی واکنش متقابل و متناسب 
نشان خواهد داد و اقدام ســازنده در مقابل 
اقدام ســازنده و اقدام متقابــل در مقابل و 
متناســب در مقابل اقدام غیرســازنده آنها 

نشان خواهد داد.
وی با اشــاره به تحریــم برخــی نهادها و 

اشخاص انگلیســی از ســوی ایران اظهار 
داشت: جمهوری اســلامی ایران در مقابل 
رفتار غیرسازنده دولت انگلستان در اعمال 
تحریم علیه برخی نهادها و شــخصیت های 
ایرانی اقــدام متقابل و متناســب انجام داد 
زیرا متاسفانه دولت انگلســتان در ارتباط 
با تحولات اخیر ایران رفتار غیرســازنده ای 

داشته است.
کنعانــی بــا برشــمردن اقدامــات دولت 
انگلستان در قبال آشوب های اخیر در ایران 
اظهار داشت: اولا در آنجا به برخی جریان ها 
و افراد و گروه های اغتشــاش و آشوب طلب 
میدان دادند و آنها به نمایندگی و ســفارت 
ایران تعرض کردند این اقدام کاملا مخالف 
مســئولیت های قانونی و بین المللی دولت 
انگلســتان در ارتباط با حفاظــت از اماکن 

اماکن دیپلماتیک است.
وی خاطرنشــان کرد: انگلیــس همچنین 
نســبت به اعمــال تحریــم علیــه برخی 
شــخصیت ها و نهادهای جمهوری اسلامی 
اقدام غیرســازنده داشــت و بنابراین هفته 
گذشــته اقدام متقابل انجام دادیم و وزارت 
خارجــه لیســت تحریم ها علیــه نهادها و 
شــخصیت های تندروی دولت انگلســتان 
را که هم در حمایــت از جریان ها و گروه ها 
و اقدامــات تروریســتی علیه ایــران نقش 

داشتند را تحریم کرد.
وی بــا بیان اینکــه برخی رســانه نماهای 
مستقر در لندن نیز مشــمول تحریم های 
ایران شــدند، اظهار داشــت: اینها اســم 
رســانه دارند اما فعالیت و رفتار تروریستی 
از خودشــان نشــان می دهند؛ هــم بی بی 
سی فارســی و هم رسانه موســوم به ایران 
اینترنشــنال به عنــوان بازوی رســانه ای 
تروریســتی گروه های اغتشــاش و آشوب 
طلب و گروه هــای تروریســتی علیه ایران 

عمل می کنند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه خاطر نشان 
کرد: در هفته گذشته لیست های نهادهای 
تحریــم شــده از جمله مرکز ملــی امنیت 
ســایبری دولت انگلیس، ســتاد ارتباطات 
دولت بریتانیا و همچنین چند موسســه و 
شرکت از جمله شــرکت های بلانت مدیا و 
گلوبال مدیا و بی بی ســی فارسی و اینترنت 
اینترنشنال به عنوان شــبکه های تابع این 
موسسات رســانه ای دولت انگلستان را به 

طور رسمی اعلام کردیم.

ایران در واکنش به اقدامات 
غیرسازنده اقدام متناسب و متقابل 

انجام می دهد
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
تحریم های اخیر غربی هــا و اتحادیه اروپا 
علیه کشورمان اظهار داشــت: متاسفانه به 
رغم هشــدارهایی که جمهوری اســلامی 
ایران در سطوح مختلف به مقامات اتحادیه 
اروپا داد، اقدام غیرسازنده داشتند و به طور 
قطع طی روزهــای آینده اقــدام متقابل و 

متناسب انجام خواهد داد.
کنعانــی یادآور شــد: جمهوری اســلامی 
ایــران، دولتــی مســئول و پایبنــدی به 
تعهدات بین المللی است. برخی از کشورها 
اروپایی و غربی علیه ایران رفتارهایی انجام 
می دهند که اساســاً این رفتارها غیرقانونی 
و غیر مشــروع اســت حمایت از اغتشاش و 
آشــوب، ناامنی و بی ثباتی در کشورها یک 
رفتار کامــلًا غیرقانونی اســت حمایت از 
اغتشاشــگران، ایجاد فضای رســانه ای و 
تبلیغی و میدان دادن بــه جریان هایی که 
سابقه فعالیت تروریستی دارند اقدام کاملًا 

غیرقانونی و غیرمسئولانه است.
وی با تاکید بر اینکه ایــران هیچ گاه چنین 
رفتارهایــی را انجــام نخواهــد داد، اظهار 
داشت: جمهوری اســلامی ایران مبتنی بر 
عرف بین الملل و قوانین ملی و ســرزمینی 
خود و با اســتفاده از چارچوب های حقوق 
بین الملل اقــدام متقابل و متناســب علیه 
هر طرفی کــه رفتار و اقدام غیر مســئولانه 
در قبال دولت و ملت ایــران انجام داده اند، 

خواهــد داد و در طی روزهــای آینده اقدام 
متناســب و متقابل با تحریم هــای اعمال 

شده اخیر انجام خواهد شد.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه در ادامه 
درباره نقش ســفارت آلمان در اغتشاشات 
اخیر اظهار کرد: برخی از ســفارتخانه های 
خارجی مقیم در تهران متاســفانه در طول 
دوره تحولات و اغتشاشــات اخیر در ایران 
رفتارهای غیردیپلماتیک داشــته اند که با 
رصدی که به عمل آمد تذکــرات لازم داده 
شد.وی با بیان اینکه به سفارتخانه ها درباره 
التزام به شروط و شرح وظایف دیپلماتیک 
تذکر داده شده اســت، اظهار داشت: برخی 
ســفرا و روســای نمایندگی های برخی از 
کشورها توسط وزارت خارجه احضار شدند 
و در این رابطه هم اعتراض جدی و هم توجه 
و تذکر لازم بــه آنها داده شــد. جمهوری 
اســلامی ایران در این زمینه هم دقت نظر و 
اشراف لازم را دارد و هم دستگاه دیپلماسی 
به وظیفه خود در ایــن ارتباط به موقع عمل 

کرده است.

روابط تهران - مسکو ناقض هیچ 
چارچوب بین المللی نیست

ســخنگوی وزارت خارجه درباره همکاری  
نظامی ایران و روســیه گفت: رابطه ایران و 
روســیه رابطه همه جانبــه، در زمینه های 
مختلف، رو به رشــد و مبتنی بــر منافع و 
مصالح دو کشــور و چارچوب هــای قانونی 
اســت و متعارض با هیچ رونــد بین المللی 

نیست.
وی تاکید کرد: کشورها آزاد هستند روابط 
خود را مبتنی بر مصالح و منافع دو کشــور 
پیش ببرند و بنابراین رابطه ایران و روســیه 
علیــه هیچ جهــت و طرفــی و ناقض هیچ 

رویکرد و چارچوب بین المللی نیست.
کنعانی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
ایران مغلوب جوسازی ها نخواهد شد، اظهار 
داشت: کارزار رســانه ای غربی و آمریکایی 
در ارتباط با مناســبات جمهوری اسلامی 
ایران و فدراسیون روســیه، کارزار رسانه ای 
ناظر بر دســتیابی به اهداف سیاسی خاص، 
فرافکنی، انحراف اذهــان عمومی از نقش 
غیرسازنده و مخرب خودشــان در موضوع 

جنگ اوکراین است.
وی افــزود: رفتار جمهوری اســلامی ایران 
سازنده و مســئولانه و در چارچوب منافع و 
مصالح است و به عنوان کشور مستقل روابط 
خود را با کشــورهای مختلف تنظیم کرده و 
پیش می برد و مغلوب کارزارهای رسانه ای 

و جوسازی رسانه ای نمی شود.

تکذیب حضور ایران در شبه 
جزیره کریمه

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ادعای 
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا مبنی بر 
حضور پرســنل ایرانی در کریمه و کمک به 
اســتفاده از پهپادها اظهار کرد: جمهوری 
اســلامی ایران این خبر را شــدیدا تکذیب 

می کند.
کنعانی تاکید کرد: اینگونــه ادعاها جنگ 
رســانه ای برای انحــراف اذهــان عمومی 
از نقــش مخربی کــه خودشــان در جنگ 
اوکراین دارند و قرار گرفتــن در یک طرف 
جنــگ و صادرات ســنگین تســلیحات و 
تجهیزات در اوکراین است. این خبررسانی 
کذب با اهداف سیاســی برای انحراف افکار 

عمومی صورت می گیرد.

اتهامات علیه ایران در خصوص جنگ 
اوکراین مردود و بی اساس است

ســخنگوی وزارت امــور خارجــه درباره 
تحــولات اوکرایــن نیز گفــت: جمهوری 
اســلامی ایران بارها بارها دیدگاه خود را در 
ارتباط بــا موضوع اوکرایــن و جنگ جاری 
در این کشور اعلام کرده اســت؛ مواضع ما 
صریح و روشن است. متاسفانه آمریکا و اروپا 
خودشــان با اقدامات تحریک آمیز مشخصا 

دولت آمریکا آغازکننده شرایطی شدند که 
منجر به آغاز جنگ در اوکراین شد.

کنعانی بیــان کــرد: اکنون با گســترش 
جنگ، جمهوری اسلامی ایران را بر مبنای 
اطلاعات غلط به حمایت از یکطرفه درگیر 
و جنگ در اوکراین متهم می کنند در حالی 
که ایران بارها اعلام کــرده که ما یک طرف 
جنگ در ارتباط با موضوع اوکراین نیستیم. 
ما صادرکننده تســلیحات بــه هیچ کدام از 
طرف ها بــرای جنگ در اوکراین نیســتیم 
و رابطه مــا با هــر دو طرف جنــگ رابطه 

دوستانه ای بوده است.
وی ادامه داد: متاســفانه اوکراین در نتیجه 
فضاسازی و جوسازی غلط طرف های دیگر 
وارد یک رفتار غیر سازنده در ارتباط با ایران 
و تقلیل سطح رابطه شده است اما همچنان 
ارتباطات ما برقرار است.کنعانی عنوان کرد: 
ما آمادگی داریم به پایــان جنگی که از نظر 
ما جنگی غیرضروری است، کمک کنیم اما 
کسانی که با فضاسازی رسانه ای و یک رفتار 
فرافکنی و اتهــام زدن بی حاصل جمهوری 
اســلامی ایران را متهم به طرفداری از یک 
طرف جنــگ می کنند، خودشــان در یک 

طرف جنگ قرار دارند.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی کشورمان 
تاکید کرد: صدور میلیاردها دلار تجهیزات 
و تســلیحات به یک طرف جنگ آیا تلاشی 
در جهت پایان دادن به جنگ اســت؟ قطعاً 
این تــلاش در جهت پایــان دادن به جنگ 
نیست این رفتار به عبارتی رفتار یک طرف 
جنگ و قرار گرفتن در یــک طرف منازعه 
است. بنابراین ما اتهامات بی حاصل را علیه 
جمهوری اســلامی ایــران رد می کنیم و 

مردود می شماریم و نمی پذیریم.

مخالفت ایران با حضور نیروهای 
خارجی در منطقه

کنعانی درباره اســتقرار نمایندگی اتحادیه 
اروپــا در مــرز ارمنســتان و جمهــوری 
آذربایجــان نیز گفت: مرزهــای جمهوری 
اســلامی ایران با کشــورهای همسایه باید 
مرزهای دوستی، همکاری و تبادل متناسب 
با مصالــح و منافع مشــترک دو کشــور و 
دروازه هــای تبــادل تجــاری و اقتصادی 
سیاسی و همچنین زمینه ای برای همکاری 
مشــترک بــرای ایجــاد صلح و ثبــات در 
مرزهای مشترک و همکاری های منطقه ای 

باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ما بارها 
اعلام کرده ایم که استقرار نیروهای خارجی 
در منطقه کمکی به ثبــات و امنیت و صلح 
در منطقه نمی کند بلکه طرف های خارجی 
عمدتاً با اهداف و منافع خاص در تلاش برای 
حضور در مناطق مرزی کشورهای منطقه 
هستند بنابراین با حضور نیروهای خارجی 
مخالف هســتیم و حضور نیروهای خارجی 
از هر کشــوری از جمله در حوزه اروپا را در 
مرزهای مشــترک برنمی تابیم و آن را خط 

قرمز خود تلقی می کنیم.
کنعانــی خاطرنشــان کــرد: مواضــع و 
دیدگاه هــای خــود را در ایــن ارتباط به 
صراحت به کشــورهای ذیربــط قبلا اعلام 
کرده ایــم و در این زمینه وزیــر خارجه هم 
صریح ترین مواضع جمهوری اسلامی ایران 

اعلام کرده است.

مانورهای نظامی ایران علیه هیچ 
دولت همسایه ای نیست

کنعانی درباره مانور اخیر نظامی جمهوری 
اسلامی ایران گفت: مقامات رسمی و نظامی 
ما در این ارتباط و دربــاره اهداف این مانور 
توضیحات و پاســخ های لازم را ارائه کردند. 
این مانور هم از قبل برنامه ریزی شــده و هم 
مبتنی بر تمرینات دوره ای نیروهای مسلح 
جمهوری اســلامی اســت. مانورهایی که 
نیروهای مســلح ما برگــزار می کنند عملا 

علیه هیچ دولت همسایه ای نیست.
وی عنوان کرد: همسایگان برای ما اهمیت و 
اولویت دارند توسعه مناسبات با همسایگان 
برای مــا اولویت اســت. امنیــت مرزهای 
مشــترک برای ما انتخاب راهبری است. اما 
کســانی که باید پیام نظامی ما را بگیرند و 
مخاطب ایــن مانورهــا هســتند، پیام را 

گرفته اند و هم خواهند گرفت.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی تاکید کرد: 
خوشــبختانه رابطه دو دولــت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت جمهوری آذربایجان 
رابطه دوســتانه ای اســت و اطلاع رسانی 
درباره این مانور قبلا از طریق کانال های دو 
کشــور به مقامات دولت آذربایجان صورت 
گرفته اســت.کنعانی روابط میان دو کشور 
در حوزه های نظامی را بسیار خوب، سازنده 
و رو به جلو دانســت و افــزود: موضوعی که 
ما بر آن تاکید داریم، این اســت که مرزهای 
ژئوپولتیک و بین المللی منطقه نباید تغییر 
کند و اینکه حضور بیگانــگان در مرزهای 
منطقه ای و مرزهای مشترک مخل امنیت 
و ثبات و منافع جمعی کشــورهای منطقه 

است.
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درنامهایخطاببهرئیسسازمانخصوصیسازی:
هیچکدام از اهداف سیاست های کلی اصل 

۴۴ تاکنون محقق نشده است
قرارگاه ملی مبارزه با مفاســد اقتصــادی در نامه ای خطــاب به رئیس 
ســازمان خصوصی ســازی نوشــت هیچکدام از اهداف سیاســت های 
کلی اصل ۴۴ تاکنون محقق نشــده اســت.قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد 
اقتصادی در نامه ای خطاب به رئیس ســازمان خصوصی ســازی نوشت 
هیچکدام از اهداف سیاست های کلی اصل ۴۴ تاکنون محقق نشده است.

در بخشــی از این نامه آمده اســت علیرغم گذشــت دودهه از اجرای 
سیاست های کلان اصل ۴۴، هیچ کدام از اهداف سیاست های اصل ۴۴ 
قانون اساسی محقق نشده اســت و می توان آثار شکست این خط مشی 
را در هپکوی اراک، کشــت و صنعت مغان، کشــت و صنعت هفت تپه، 
کنتور سازی قزوین، نســاجی مازندران، ماشین سازی اراک و بسیاری 
مجموعه صنعتی دیگر دیــد. در ادامه این نامه قــرارگاه ملی مبارزه با 
مفاسد اقتصادی، ضمن اشــاره به برخی از گلوگاه های فساد زای احصا 
شده در امر واگذاری ها، به بیان راهکارهایی در راستای حل این مسائل 

و کاهش ریسک بروز فساد پرداخته است. 

معامله ۷۶ دستگاه وانت کارا در بورس کالا
۱۱ دســتگاه وانت کارا تک کابین و ۶۵ دســتگاه وانــت کارا دوکابین 

تولیدی بهمن موتور دقایقی قبل در بورس کالا معامله شد. 
به گزارش پایگاه خبری بورس کالا، ۱۱ دســتگاه وانت کارا تک کابین 
بدون رقابت و با قیمت پایه ۲ میلیارد و ۹۱۳ میلیون ریال معامله شد اما 
در عرضه ۶۵ دستگاهی وانت کار دوکابین ۸۰ سفارش خرید روی تابلو 
ثبت شــد که این محصول با رقابت ۰.۰۵ درصدی و میانگین قیمتی ۳ 

میلیارد و ۱۶ میلیون و ۶۴۶ هزار تومان معامله شد. 
 براساس اطلاعیه منتشر شــده از ســوی بورس کالای ایران در تاریخ 
۲۳ مهر ماه قرار بر این شد تا ۱۱۵ دستگاه وانت کارا شامل ۵۰ دستگاه 
وانت کارا تک کابین و ۶۵ دســتگاه وانت کارا دو کابین متعلق به بهمن 

موتور، در تالار اختصاصی خودرو روز دوم آبان ماه عرضه می شود.

در ادامه این اطلاعیــه آمده بود، ایــن محصول قرار اســت ۲۷ آذر به 
مشتریان تحویل داده شود.

وند تارا و ۲۰۷ فعلا به بورس کالا نمی ر
در حالی روزیکشــنبه مدیر پذیرش بورس کالای ایــران از پذیرش دو 
محصولات تارا  و ۲۰۷ شــرکت ایران خودرو در بورس کالای ایران خبر 
داد که ایران خودرو این موضــوع را در اطلاعیه ای ''رد'' و اعلام کرده که 
فعلًا ورود این دو محصول به بورس کالا امکان پذیر نیســت و این عرضه 
زمانی صورت خواهد گرفت که روند تولید و عرضه  آن ها بیشــتر شده 
باشد. مدیر پذیرش بورس کالای ایران از موافقت هیات پذیرش بورس 
کالا با عرضه دو محصــول ۲۰۷ و تارا در بورس کالا در جلســه ای که با 

حضور مدیران شرکت ایران خودرو برگزار شد،   خبر داد.  
بهنام زاده افزوده بود: پذیرش تارا و ۲۰۷ تولید ایران خودرو مشــروط 
به عرضه کل حجم تولید این شــرکت در بورس کالا شــده و چنانچه 
این خودروســاز به تعهدات عرضه اش عمل نکنــد، پذیرش آن تعلیق 

می شود.
حال پس از اظهار نظر این مقام مسئول در سازمان بورس کالای ایران،  
گروه صنعتی ایران خــودرو در اطلاعیه ای اعلام کرده اســت که فعلا 
امکان عرضه دو محصول مورد اشــاره در بورس کالا وجود ندارد؛ ابتدا 
بایســتی با افزایش تولید و عرضه، اختلاف بین قیمت  این محصولات 
با کارخانه و بازار را تقلیل داد و ســپس برای عرضه این دو محصول در 
بورس کالا برنامه ریزی کرد.این گــروه صنعتی، در اطلاعیه خود آورده 
است:عرضه خودروهای تارا و ۲۰۷ در بورس کالا تا اطلاع ثانوی امکان 
پذیر نیســت و باید شــرایطی را فراهم کرد تا اختلاف قیمت کارخانه و 

بازار کاهش پیدا کند و در ادامه برای تحقق این هدف برنامه ریزی کرد.
 موضوع عرضه خودروهای تولیدی گروه صنعتی ایران خودرو در بورس 
کالا مصوب هیات مدیره این شرکت است و در حال حاضر نیز جلسات 
کارشناسی و هماهنگی با مسئولان بورس کالا جهت ایجاد زمینه های 
همکاری در حال پیگیری اســت.  تاکنون عرضه های خانواده هایما از 

طریق بورس کالا به سرانجام رسیده است.

استاداقتصاددانشگاهتهران:
عدد ۱۸ میلیون تومان برای خط فقر واقعی نیست

 اســتاد اقتصاد دانشــگاه تهران گفت: نرخ ۱۸ میلیون تومانی خط فقر 
واقعی و معقول نیست و کســانی که در این زمینه ادعاهایی داشته اند، 

روش محاسبه و تعداد خانوار و نحوه هزینه ها را اعلام کنند.
 آلبرت بغزیان اظهار داشت: اینکه فعال کارگری با دغدغه مندی به فکر 
کارگران است، بسیار ارزشمند و خوب است، ولی در اعلام و تعیین خط 
فقر باید محتاطانه عمل کرد.استاد اقتصاد دانشــگاه تهران افزود: این 
فعال کارگری برای چانه زنی در افزایش دســتمزد کارگران باید تلاش 
کند و مدافع حقوق کارگران باشــد، اما نباید عددهای نامعقولی اعلام 
کند.وی با تاکید بر اینکه باید روش محاسبه خط فقر ۱۸ میلیون تومانی 
اعلام شود، گفت: هزینه های زندگی در نقاط مختلف کشور به خصوص 
تهران متفاوت اســت، برای محاســبه خط فقر و حتی ســبد معیشت 
خانوار باید تعداد اعضای خانواده، نوع کالاها، ســطح رفاه، هزینه های 

مسکن و اجاره بها و سایر موارد به دقت بررسی شود.
بغزیان عنوان کرد: امکان دارد هزینه زندگی، نوع خوراک، پوشــاک و 
هزینه اجاره بهای مسکن برای یک خانواده سه نفری در شمال تهران با 
یک خانواده دیگر در مرکز تهران و حتی با سایر نقاط استان ها متفاوت 

باشد؛ ازاین رو نباید یک نسخه برای کل کشور پیچید.
استاد اقتصاد دانشــگاه تهران بیان داشت: مســئولان متولی از جمله 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یا مرکز آمار باید به صورت منظم خط 
فقر و هزینه های زندگی برای خانوارها را اعــلام کنند و به اطلاع عموم 

مردم برسانند و نباید نسبت به ارائه اطلاعات و آمار بی اعتنایی کرد.

بازار

عضو هیأت عامل صندوق توســعه ملــی از پرداخت 
تسهیلات و مشــارکت در ۳۶۱ طرح خبر داد و گفت: 
تاکنــون ۷۵ درصد منابــع صندوق بازگشــته و برای 
بازگرداندن باقیمانده آن در حال مذاکره با گیرندگان 

این تسهیلات هستیم.
  ســید علیرضا میرمحمد صادقی، در مراســم امضای 
اولین قرارداد تســهیلات مانایی صندوق توسعه ملی 
درباره جزئیات تســهیلات پرداختی صندوق توسعه 
ملی اظهار کــرد:  در ۳۱۶ طرح به صــورت عاملیتی با 
بانک ها و  در ۴۵ طرح به صورت ســپرده گذاری ارزی 
تســهیلات پرداخــت کرده ایم کــه ایــن طرح ها در 
حوزه هــای مختلف نفــت، گاز، پتروشــیمی، فولاد، 
داروسازی، کشــاورزی، صنعتی، معدنی و نیروگاهی 

پرداخت شده است.
وی افزود: تا کنون به بیش از ۲۷۰ هزار طرح به صورت 
ریالی تسهیلاتی پرداخت شده اســت که عمده آن ها 

در بخش کشاورزی و گردشــگری، صنعت 
و معدن و حتــی در بخش صنعــت و معدن 
بوده اســت و تاکنون بیــش از ۷۵ درصد از 
منابع پرداخت شــده به صندوق توسعه ملی 
برگشته و ۲۵ درصد از منابع سر رسید شده 
معوق اســت که در حال مذاکره هســتیم با 
کسانی هستیم که این تسهیلات را دریافت 

کرده اند تا بتوانیم این مبلغ را به نحو احسن برگردانیم.
میرمحمدصادقــی درباره تأمین مالی پــروژه راه آهن 
 چابهار - زاهدان نیز گفت:  برای اجرای این پروژه ۳۰۰ 
میلیون یورو منابع ارزی لازم بود که طبق قراردادی که 
قرار بود ظرف دو ســال تأمین مالی کنیم تاکنون ۲۵۰ 

میلیون یورو به این پروژه پرداخت کردیم.
عضو هیأت عامل صندوق توســعه ملی افــزود: اما به 
تازگی مهلت دو ساله تمام شــده است و برای پرداخت 
۵۰ میلیون یوروی دیگر، آمادگی داریم؛ البته به شرط 

اینکه مجوزهای لازم گرفته شود و برای این 
پروژه مجوز خاص زمان دو ساله باید تمدید 

شود.
وی اعــلام کرد: پــروژه خط آهــن زاهدان 
- چابهار از پیشــرفت فیزیکــی ۶۱ درصد 
برخوردار شــده و تاکنون ۲۵۰ میلیون یورو 

جذب شده است.
میرمحمدصادقی در پاسخ به سوال ایسنا، درباره اینکه 
آیا تسهیلات اعطایی به طرح ۵۵۰ هزار هکتاری ایلام 
و خوزستان موسوم به طرح مقام معظم رهبری معوق 
شده اســت؟ گفت: برای طرح های توسعه استان های 
سیســتان و بلوچستان و خوزستان قســمتی از منابع 
صندوق توسعه ملی پرداخت شــده است که این طرح 
۹ ســاله بوده و هنوز زمان بازپرداخت آن فرا نرســیده 
و وظیفه نظارت بــر طرح ها برعهده ســازمان برنامه و 
بودجه است. بانک عامل هم اهلیت متقاضیان و ریسک 

طرح ها را بررسی می کند.
عضو هیأت عامل صندوق توســعه ملــی در مورد نرخ 
سود تسهیلات صندوق توســعه ملی افزود: نرخ سود 
تسهیلات ارزی شش درصد و هشــت درصد است که 
۲.۵ درصد از این رقم مربوط به بانک عامل اســت. در 
پروژه های نیروگاهی معمولاً تسهیلات شش درصدی 
و در کشــاورزی هم به نرخ شــش درصــد پرداخت 
می شود. در تسهیلات ریالی نرخ سود ۱۶ تا ۱۸ درصد 
اســت. در این زمینه ۲۰ هزار میلیــارد تومان منابع به 
صورت ریالی و ســه میلیارد دلار منابع به صورت ارزی 

امسال پرداخت می شود.
وی اظهار کــرد: صندوق توســعه ملی بــرای خرید 
هواپیماهای برجامی تسهیلاتی نداده است، بلکه بانک 
مرکزی تسهیلات ارزی آن را تامین کرد که اقساط آن 
هم بازگشته است و این تسهیلات ارتباطی به صندوق 

توسعه ملی ندارد.

 مجموع اوراق گام صادر شــده توسط بانک ها از بهمن 
۱۳۹۹ تا پایان مهر ۱۴۰۱ برابر بــا ۳۰.۲ هزار میلیارد 
تومان می باشد که بیش از ۲۱.۴ هزار میلیارد تومان آن 

مربوط به عملکرد ماه های اخیر است. 
به گزارش بانک مرکزی، با توجه به اصلاح دستورالعمل 
گام و مشوق های در نظر گرفته شــده برای استفاده از 
این ابزار، عملکرد صــدور اوراق گام طی ماه های اخیر 
با افزایش قابل توجه مواجه شده و روند استفاده از این 

ابزار صعودی است. 
در ســال نخســت اســتفاده از این ابزار، صرفاً برخی 

صنایع مانند خودرو، قطعه ســازی و لــوازم خانگی از 
این ابزار اســتفاده کردند ولی در چهار ماه اخیر، طیف 
بســیار متنوعی از فعالیت های اقتصادی شامل صنایع 
خودرو، قطعه ســازی، لوازم خانگــی، صنایع غذایی، 
کشاورزی، صنایع داروئی، صنایع شــیمیایی، فلزات 
اساســی، محصولات فلزی، مصالح ساختمانی، صنایع 
الکتریکی و الکترونیکی از این ابــزار برای تأمین مالی 

تولید استفاده کرده اند. 
همچنین، تعداد صدور اوراق گام توسط بانک ها به ۱۱۲ 
فقره و تعداد بانک های فعال در صدور اوراق به ۱۰ بانک 

افزایش یافته اســت. البته لازم به ذکر اســت که مجوز 
صدور اوراق گام بــه ۲۴ بانک ابلاغ شــده و بانک های 
دارای مجوز صدور اوراق گام می توانند از طریق سامانه 
گام و در چارچوب ضوابط ابلاغی بانک مرکزی، اقدام به 
انتشــار اوراق کنند. با توجه به مصوبات ستاد اقتصادی 
دولت، تکلیف شــده اســت تا حداقل ۲۰ درصد از کل 
تســهیلات پرداختی به بخش تولید در ســال جاری از 
طریق تأمین مالی زنجیــره ای صورت پذیرد. به منظور 
تحقق هدفگذاری مذکور، به گونه ای برنامه ریزی شده 
است که تا پایان سال جاری حداقل به میزان ۱۰۰ هزار 

میلیارد تومان از معاملات بورس کالا از طریق ابزارهای 
اعتباری ماننــد اوراق گام تســویه شــده و همچنین 
تأمین مالی ســرمایه در گــردش زنجیره نفــت، گاز، 
فرآورده های نفتی، پتروشــیمی و صنایع شیمیایی و 
نیز زنجیره صنایع غذایی و کشاورزی حداقل به میزان 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان با اســتفاده از ابزارهای تأمین 
مالی زنجیره ای از قبیل اوراق گام انجام شــود. تمامی 
بنگاه های تولیدی خریدار نهاده )اعم از کالا و خدمت( 
می توانند در چارچوب ضوابط از طریق شــبکه بانکی 

اقدام به تأمین مالی با استفاده از اوراق گام نمایند.

صندوق

اوراق

خریدار  رئیــس هیات عامــل صندوق 
توســعه ملی از امضای نخســتین قرارداد 
تســهیلات مانایی به بخــش خصوصی به 
مبلغ هفت میلیون یورو خبــر داد و گفت: 
حدود ۲۵ درصــد از تســهیلات صندوق 
توسعه ملی معوق شده که برای بازپرداخت 
آن از بانک مرکزی درخواست کردیم طبق 
قانون، حساب سه بانک را مسدود و معوقات 

ما را برداشت کند.
 مهدی غضنفری در مراسم امضای نخستین 
قرارداد تسهیلات مانایی با بخش خصوصی 
اظهار کرد: این که موضوعی مانند پرداخت 
تسهیلات مانایی شش ماه پس از تصویب در 
حالی اجرایی شده، خبر خوبی است و نشان 
می دهد که برخلاف دســتگاه های دولتی 
که اینرسی ســازمانی بالایی دارند و سرعت 
اجرایی آنها پایین اســت توانستیم در مدت 
زمان کوتاهی تسهیلات مانایی را در اختیار 

بخش خصوصی قرار دهیم.  
وی افــزود: تفــاوت تســهیلات مانایی با 
تســهیلات ارزی و ریالی این اســت که در 
گذشــته صندوق توســعه ملی تسهیلات 
ارزی را ریالی طبق ضــرورت به متقاضیان 
پرداخت می کرد اما از این به بعد می توانیم 
بگوییم تســهیلات هــم ریالی هــم ارزی 
می تواند قابل پرداخت باشــد بــه معنای 
این که تسهیلات مانایی در واقع تسهیلات 

ریالی متصل به ارز است.
وی ادامــه داد: البتــه در ایــن فرآینــد 
نمی خواهیم ریسک تســهیلات را به بخش 
خصوصــی منتقل کنیــم امــا باید بخش 
خصوصی و صندوق توسعه ملی به یکدیگر 
کمک کنند تا بتوانیم یــک فرآینده بالنده 

را بسازیم.

رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
اظهار کرد: گرچه بخــش خصوصی مانند 
بخش دولتی اینرسی سازمانی ندارد اما در 
زمان بازپرداخت باید حواســش به تعهدی 

که داده باشد.
غضنفری همچنین درباره چگونه پرداخت 
تســهیلات مانایی تصریح کرد: تسهیلات 
مانایــی در واقع پلی بین تســهیلات ریالی 
و ارزی اســت کــه محاســبات آن ارزی و 
مبــادلات اش ریالــی برنامه  ریزی شــده 
اســت، چرا که ســرمایه  گذارانــی که به 
تسهیلات صندوق توســعه ملی نیاز دارند 
در کل فرآینــد ســرمایه  گــذاری تنها به 
تســهیلات ارزی نیاز ندارند بلکه تسهیلات 

ریالی هم می خواهند. اما از ســوی دیگر اگر 
صندوق توســعه ملی تنها تسهیلات ریالی 
پرداخت کنــد و آن مطالباتش را به صورت 
ریالی بگیرد در بازه زمانی مشخص همواره 
کوچک خواهد شــد تا به سرنوشت حساب 
ذخیره ارزی دچار شــود. اما حساب متصل 
به ارز با یکدیگر حرکت می کند این مشکل 
را نــدارد.وی تاکید کرد: صندوق توســعه 
ملی بازتعریف هیــچ نهاد دیگــری مانند 
بانک نیســت و در واقع متولی و پشــتیبان 
امر توسعه در کشور اســت اما توسعه زمانی 
اتفاق می افتد که ســرمایه  گذاران به موقع 
تســهیلات خود را بازپرداخت کند تا بتواند 
در اختیار تولید کنندگان و سرمایه گذاران 

دیگر قرار گیرد و تکرار این فرآیند است که 
ما را به سمت توسعه حرکت می دهد.

رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
ادامه داد: مقام معظم رهبــری به صندوق 
توسعه ملی اجازه نداده است که در طرح ها 
و پروژه های دولتی سرمایه  گذاری کند مگر 
در موارد خاص البته باید منتظر باشــیم تا 
صندوق توســعه ملی با هر یک از ابزارهای 
مالی به عنوان یک نهاد توســعه دهنده در 

خدمت مردم باشد.

امسال 300 میلیون دلار تسهیلات 
مانایی پرداخت می شود

غضنفری اضافه کرد: طبــق قانون بانک ها 

می توانند تا سقف ۱۰ درصد تسهیلاتی که 
برایشــان در نظر گرفته شــده را به صورت 
مانایی پرداخت کنند. در ســال جاری سه 
میلیــارد دلار از منابع صنــدوق از طریق 
بانک هــا تســهیلات داده خواهد شــد که 
۳۰۰ میلیــون دلار آن می تواند به صورت 
مانایی پرداخت شــود؛ بنابراین سهم بانک 
خاورمیانه به عنوان یکی از بانک های عامل 

۳۰ میلیون دلار است.
وی افزود: بخش خصوصــی مذکور که در 
این جلســه حضور دارد هفت میلیون دلار 
از ســهم این بانک عامل را دریافت خواهد 
کرد کــه معــادل ریالــی آن ۲۰۰ میلیارد 
تومان می شــود. البته در زمان بازپرداخت 
این تســهیلات بخش خصوصی مورد نظر 
باید معادل هفت میلیون دلار را به صندوق 

بازگرداند.
غضنفری در پاســخ بــه ســوالی مبنی بر 
این که اگر بخــش خصوصی پس از دریافت 
تســهیلات مانایی نتواند صادرات داشــته 
باشد یا مشــکلی برای صادراتش به وجود 
آید چــه اتفاقی خواهد افتاد، گفت: شــرط 
دریافت تســهیلات ارزی صــادرات محور 
بودن است اما تسهیلات مانایی با تسهیلات 
ارزی تفاوت دارد و اگر وام گیرنده درآمدی 
داشــته باشــد که بتواند گپ به وجود آمده 
بین ریال و دلار را پر کند مشکلی برای او به 

وجود نخواهد آمد.
 نخستین قرارداد تســهیلات مانایی امروز 
به مبلغ هفــت میلیون دلار بــا یک بخش 
خصوصی به امضاء رســید که در قالب طرح 
این بخش خصوصی قرار است سالانه ۱۰۰ 
هزار تن آهن اســفنجی تولید شــود که در 

صنعت فولاد کاربرد مهمی دارد.

جزئیات تسهیلات پرداختی صندوق توسعه به بخش های مختلف

تا پایان مهرماه؛انتشار اوراق گام از مرز ۳۰هزار میلیارد تومان گذشت

ریزشپشتریزش

سیاست های »عشقی« در سازمان بورس! 
خریدار  شــاخص کل در هفته های اخیر 
به صورت پی در پی در ســکوت مســئولان 

سازمان بورس ریزشی شده است.
شــاخص کل دیروز نیــز ماننــد روزهای 
گذشــته وضعیت نزولی دارد، بازار هر روز با 
کاهش شــاخص کل کار خود را آغاز کرده و 
در انتهای معاملات نیز ریزش خود را ادامه 
می دهد. حــال شــاخص کل حمایت یک 
میلیــون و ۳۰۰ هزار واحد را نیز از دســت 
داده و اکنون به ناحیه یــک میلیون و ۲۸۹ 

هزار واحد رسیده است.

گزارش های خوب صنایع و ریزش های 
ادامه دار

صورتمالــی ۶ ماهه نمادهای بورســی در 
ســامانه کدال منتشــر شده و بســیاری از 
شرکت ها وضعیت سودآوری خوبی را ثبت 
کرده و حتی برخی از شرکت ها نیز توانسته 
اند زیان انباشــته خود را کاسته و وضعیت 

بهتری داشته باشند.
برخی از شــرکت های پالایشی توانسته اند 

وضعیت بسیار خوبی را در گزارش ها داشته 
و حتی pبرe این صنعت بــه زیر محدوده ۴ 
رســیده و در محدوده ۳ و نیم قرار بگیرد که 
این وضعیت ارزندگی بســیار خوب است، 
برخی دیگــر از صنایع ماننــد غذایی نیز با 
افزایش حاشیه ســود ناخالص مواجه شده 
و برخی از نمادهــای غذایی توانســته اند 
افزایش حاشیه ســود بین ۵ تا ۱۰ درصد را 
نیز کسب کنند. شرکت های قطعات خودرو 
نیز گزارش های بسیار خوبی را ارائه کرده و 
توانسته اند با افزایش eps تی تی ام و کاهش 

pبرe مواجه شده اند.

بی تفاوتی سازمان بورس به ریزش ها
یکی از مواردی که ســهامداران را ناراحت 
کرده بی تفاوتی این روزهای رئیس سازمان 
بورس بوده و این ســازمان تنها به کارهای 
رســانه ای آن هم در رسانه های خود بسنده 
کــرده و تنها اقــدام مثبــت را تبلیغ برای 
ارزندگی صنایــع و نمادهــا تعریف کرده 
است که این استراتژی به هیچ وجه صحیح 

نیســت، اگرچه رئیــس ســازمان بورس 
در یک ســال اخیر اقدامــات مثبتی مانند 
افزایش دامنه نوســان انجام داده است اما 
فکری اساســی برای ورود پول هوشمند به 
بازار سرمایه انجام نداده است، بازار سرمایه 
امروز از مؤلفه هــای کلان اقتصاد و نیامدن 
پول به ســمت این بازار رنج برده و این مهم 
تنها با رایزنی رئیس ســازمان بورس با وزیر 
اقتصاد و بیــان مکرر دغدغه ها تــا رفع آن 
اجرایی خواهد شد، متأســفانه کنش های 
مناسبی را از مجید عشــقی رئیس سازمان 
بورس شاهد نبوده و او هم مانند سهامداران 
خرد تنها نظاره گر ریزش بورس و رســیدن 
به حمایت هایی است که روز به روز از دست 

می رود.

تغییر شاخص کل بورس و ایجاد بازار 
دو طرفه

 بازار سرمایه در چند ماه اخیر تبدیل به یک 
بازار با مؤلفه های غیر نقد شونده با میانگین 
معاملات روزانه ۲ هزار میلیارد تومان تبدیل 

شده است، یکی از مولفه هایی که می تواند به 
بازار سرمایه جانی تازه بدهد، ایجاد بازار دو 
طرفه و چرخش آزاد پول در این بازار است، 
در دوره قبلی ریاســت سازمان بورس بحث 
بازار فروش تعهدی مطرح شــده بود که در 
این دوره به کلی مســکوت مانده و سازمان 
بورس تنهــا به اقدامــات آســان تر مانند 

افزایش دامنه نوسان بسنده کرده است.

رایزنی برای تعاملات با شبکه بانکداری
یکی از نقاط ضعف ســازمان بورس در دوره 

اخیر عدم تعامل با شــبکه بانکداری به ویژه 
بانک مرکزی بــرای ارائه تســهیلات ویژه 
به ســهامداران خرد و عمده اســت که این 
وضعیت باید در آینده اصلاح شــده تا بازار 
ســرمایه بتواند از چرخش پول منسجم از 
شبکه بانکداری در تمام شــرایط بهره مند 
شــود نه اینکه پمپاژ پول در بازار ســرمایه 
تنها برای روزهایی باشد که دولت سیاست 
انبســاطی پولی دارد و در زمان سیاســت 
انقباضی دولت مانند یک سال اخیر، بورس 

در وضعیت اغما به سر ببرد.



اقدامات اساسی دولت سیزدهم در بخش معدن

معاونوزیرصمتمطرحکرد
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رشد300درصدیتولیدخودرویکامل

وهای کف پارکینگ صفر شد  تعداد خودر
بررسی وضعیت تولید از ابتدای ســال تاکنون نشان می دهد که در این 
بازه زمانی ۴۶۷ هزار و ۶۲۳ دســتگاه خودروی کامل تولید شــده که 

نسبت به مدت مشابه پارسال ۳۰۰ درصد رشد کرده است.
 بررســی آخرین وضعیت تولید خودرو در کشور نشــان می دهد که از 
ابتدای ســال تا پایان مهر ماه ۴۶۷ هزار و ۶۲۳ دستگاه خودروی کامل 
تولید شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشــته که ۱۱۲ هزار و ۵۳۴ 

دستگاه بود رشد بیش از ۳۰۰ درصدی را نشان می دهد.
بر همین اســاس در این بازه زمانی تعداد خودروهــای ناقص مانده در 
پارکینگ به صفر رســیده اســت در حالی که در مدت مشابه پارسال 

حدود ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو در پارکینگ ها دپو شده بود.
همچنین خودروســازان بخش خصوصی در نیمه نخســت امسال ۸۰ 
هزار و ۲۵۱ دســتگاه خودرو تولید کردند که بیانگر رشد ۱۵ درصدی 

است.
همچنین در ۶ ماه نخست امســال تعداد ۵۲ هزار و ۲۱۳ دستگاه وانت 
نیز تولید شده که نسبت به ۶ ماه نخست پارســال رشد ۴۸ درصدی را 

نشان می دهد.
همچنین در این بازه زمانی یک هزار و ۳۹۰ دســتگاه ون تولید شــده 
که در قیاس با مدت مشابه پارسال رشــد ۵۸۵ درصدی را تجربه کرده 

است.
در نیمه نخســت امســال ۵۲۴ عدد اتوبوس در کشــور تولید شده که 

رشدی معادل ۵۱ درصدی را نسبت به سال گذشته نشان می دهد.
در این بازه زمانی ۱۲ هزار و ۹۱۹ دســتگاه کامیون، کامیونت و کشنده 
نیز تولید شده است که بیانگر رشــد ۱۸۲ درصد نسبت به نیمه نخست 

سال گذشته است.
بر این اســاس، در مجموع تولید انواع خودرو در کشــور از ابتدای سال 

تاکنون رشد ۸ درصدی یافته است.

وز  وهای خارجی  امر نتایج مزایده دوم خودر
اعلام می شود

 ســازمان جمع آوری و فــروش اموال تملیکــی اعلام کــرد: مزایده 
فوق العاده شــماره ۵۶۶ خودروهای خارجی عصر امروز سه شنبه سوم 

آبان ماه ۱۴۰۱ رمزگشایی و برندگان معرفی خواهند شد.
 این مزایده فوق العاده در پی دستور قضایی شعبه ۱۵ دادسرای عمومی 
و انقلاب تهران برای فروش یک هزار و ۴۰ دســتگاه خودروی سواری 
خارجی رســوبی در انبارهای مختلف گمرکات، بنادر و اموال تملیکی 
در تعدادی از اســتان ها و در ادامه مزایده فوق العاده شماره ۵۶۵ برگزار 

می شود.

با نظارت مستقیم دســتگاه های نظارتی و قضایی ۹۶۳ دستگاه توسط 
متقاضیان به ارزش تقریبی سه هزار میلیارد تومان خریداری شد و ۷۶ 
دستگاه باقیمانده که پیشنهاد قیمت نداشته و یا اینکه اسناد آنها دارای 

مغایرت های فنی بودند در این مزایده برای فروش قرار داده شده اند.
پیشــنهادهای متقاضیان مزایده فوق العاده ۵۶۶ بــرای خودروهای 
ارائه شــده، امروز سه شنبه ســوم آبان ماه ۱۴۰۱ در مراسمی با حضور 
نمایندگان دســتگاه های نظارتی و قضایی، در سالن جلسات سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی رمزگشــایی و اســامی برندگان از 
طریق ســامانه تدارکات الکترونیک دولت )ســتاد( و تارنمای سازمان 

جمع آوری و فروش اموال تملیکی به اطلاع مردم رسانده می شود.

رییسانجمنقطعهسازانهمگنخودروتاکیدکرد
اقدامات ریشه ای فاطمی امین در وزارت صمت

رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو کشور 
گفت: وزیر صمــت در حدود این ۴۰۰ روز که از شــروع بــه کار دولت 
ســیزدهم در این وزارتخانه حضور داشــته کارهای ریشه ای و اساسی 
را آغاز کرده، اما به نظر می رســد برخی توقعات بیجا از ســوی بعضی 

نمایندگان دوباره موضوع استیضاح وی را به میان کشیده است.
»محمدرضا نجفی منش« درباره مطرح شــدن دوباره استیضاح »سید 
رضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: با اصل ماجرای 
اســتیضاح و تغییر پیاپــی وزرا در وزارتخانه مخالفم و در چهار ســال 
گذشــته شــاهد حضور چندین وزیر در راس این وزارتخانه عریض و 

طویل بودیم.

وی تصریح کرد: به طور قطع این مســاله به ضرر تولید، رشــد و توسعه 
کشور است.

این مقــام صنفی تاکید کرد: آقــای فاطمی امین در حــدود این ۴۰۰ 
روز که از شروع به کار دولت ســیزدهم در این وزارتخانه حضور داشته 
کارهای ریشه ای و اساسی را آغاز کرد، اما به نظر می رسد برخی توقعات 
بیجا از ســوی بعضی نمایندگان دوباره موضوع استیضاح وی را به میان 

کشیده است.
وی ادامه داد: اینکه شــاهدیم برخی نمایندگان درخواست انجام کاری 
برای حوزه انتخابیه خود دارند و وقتی آن خواســته اجابت نمی شود به 
سوال یا اســتیضاح می پردازند، برای خانه ملت خوب نیست، زیرا امروز 

بالاخره مردم متوجه اصل داستان می شوند.
نجفی منش خواستار آن شد تا نمایندگان مجلس مسائل خاص استان 
یا شهرستان خود را در اولویت های بعدی قرار دهند و این اصل کلی که 

کشور نیاز به انسجام، برنامه، کار و تولید دارد را زیر سوال نبرند.
وی اضافه کــرد: امروز شــاهدیم برخی نمایندگان مجلــس به دنبال 
واردات، تولید و اشتغال زایی در حوزه انتخابیه خود، بر سر کار گذاشتن 
اقوام و خویشاوندان و مسائلی از این دست هســتند و وقتی به مقصود 
خود نمی رســند از وزیر طرح سوال کرده یا نســبت به استیضاح اقدام 
می کنند.رییــس انجمن صنایــع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان 
خودرو کشــور تاکید کرد: معتقدم با وجود همه مشکلات و کاستی ها، 
عمکرد فاطمی امین مثبت و قابل قبول بوده و همچنان باید به این وزیر 

جوان برای پیشبرد برنامه های اساسی و اصولی خود فرصت داده شود.

تولید

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفته اســت آنچه 
که من احســاس وظیفه می کنم و در حال انجام است، 
تقویت و حمایت از پلت فرم های داخلی اســت تا ابزار 
کسب و کار برای کســانی که وارد آن می شوند، فراهم 
شــود. عیســی زارع پور - وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات به تازگی در جمع دانشــجویان درباره شریط 
فعلی پیام رســان های داخلی، صحبت هایی داشته و 
تاکید کرده اســت من به عنوان وزیر ارتباطات درباره 
اینکه اینســتاگرام بســته یا باز شــود در جلساتی که 
تصمیم گیری می کننــد، نظرات کارشناســی دارم 
و نظرات خود را اعلام می کنم امــا تصمیم گیری با ما 

نیســت.وی افزود: کمــا اینکه بــرای فیلتر 
کردن هر ســایت معمولی هم کمیته تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه که در دادستانی 
کل کشــور ۱۳ عضو دارد و وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات یک عضو آن اســت، 
تصمیم می گیرد.زارع پــور گفت: ولی آنچه 
که من احســاس وظیفه می کنــم و درحال 

انجام اســت، تقویت پلت فرم های داخلی و حمایت از 
آن هاست تا کســانی که وارد این پلت فرم ها می شوند، 
حتی مردم، ابزار کسب و کار برایشان فراهم شود. فارغ 
از اینکه چه اتفاقی می افتد، اگر تصمیم گیری هم بشود 

که پیام رســان های خارجی باز شــوند، یک 
پلت فرم داخلی هم وجــود دارد با این همه 
حمایــت و امکاناتی که دولــت فراهم کرده 
اســت و پس از آن مردم انتخــاب می کنند. 
پلتفرم هــای خارجی هم هســتند که هیچ 

کدام از موارد در آن نیست.
پیش از این هــم وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفته بود که در حال حاضر تمرکز ما حمایت 
از پیام رســان هایی اســت که مردم اقبال بیشتری به 
آنها نشــان داده اند و با آماده شدن زیرساخت هایشان، 
کیفیت آنها هم به شکل قابل ملاحظه ای افزایش پیدا 

کرده است.او با بیان اینکه وجود پیام رسان های متعدد 
در کشور شــاید نیاز و ضرورت نباشد اما نمی شود یک 
باره همه آن ها را کنار گذاشــت، خبر داده بود که یک 
برنامه مدونی را دنبال می کنیم تــا کمک کنیم آن ها 
تقویت شــوند و در نهایت دو یا سه پیام رسان در کشور 

فعال باشند که بتوانند نیازهای مردم را بر طرف کنند.
وی ادامــه داد: درحال حاضــر تمرکز مــا حمایت از 
پیام رسان هایی اســت که مردم اقبال بیشتری به آنها 
نشــان داده اند و زیر ســاخت های آنها آماده است و در 
این مدت هم کیفیت شان به شــکل قابل ملاحظه ای 

افزایش پیدا کرده است.

رئیس سازمان توســعه تجارت می گوید این سازمان با 
حمایت وزارت صمت برنامه ای را در دســتور کار قرار 
داده که در چارچوب آن حمایت از کالاهای صادراتی با 

ضریب پیچیدگی بالاتر در دستور کار قرار دارد.
علیرضا پیمان پــاک اظهار کــرد: با توجه بــه تاکید 
وزیر صمت در ماه های گذشــته یکــی از اصلی ترین 
سیاســت های ما حمایت از کالاهایی بــوده که ارزش 
افزوده بالاتری را برای صــادرات ارائه کردند یا در قالب 
تجهیزات صنعتی و پیچیده صادر شــده است. امسال 
حتی ملاک ما برای معرفــی صادرکنندگان نمونه نیز 

همین مساله بود.
وی با بیان این که نگاهی به آمارهای صادراتی در نیمه 
نخست ۱۴۰۱ حاکی از یک اتفاق مهم در آمارهاست، 

توضیح داد: در شــرایطی که ما در طول این 
ماه ها از نظر وزن صادرات کاهش داشــته ایم 
اما همزمــان ارزش صادرات ایــران افزایش 
پیدا کرده اســت. برخلاف برخــی تصورات 
که افزایش قیمت جهانی را عاملی برای این 
اتفــاق می دانند در بســیاری از حوزه ها این 
ایران بوده که شرایط صادراتی خود را تغییر 

داده است.
رئیس ســازمان توســعه تجارت با اشــاره بــه برخی 
آمارهای جزئی موجود از صادرات ایــران بیان کرد: ما 
در حوزه پتروشــیمی و کالاهای با پایه نفت در شرایط 
کاهش ۲۳ درصدی در وزن داشــتیم در ارزش رشدی 
۲۴ درصدی را به ثبت رساندیم. در حوزه صنعت نیز در 

شرایطی که از نظر وزنی رشدی ۱۵ درصدی 
ثبت شــده اما ارزش این کالاهــا ۲۵ درصد 
افزایش یافته که نشــان دهنده تغییری مهم 

در این بخش است.
پیمــان پــاک ادامــه داد: البتــه در حوزه 
کشــاورزی از نظر وزنی ۱۴ درصــد و از نظر 
ارزشی ۱۷ درصد کاهش صادرات داشته ایم 
که معتقدیم بخش مهمی از آن تحت تاثیر مشــکلات 
مربوط به تعهد ارزی و محدودیت صادرکنندگان بوده 

است.
وی با بیان این که تغییر در سیاســت های صادراتی به 
شکل کشور به کشــور نیز دنبال می شود تشریح کرد: 
برای مثال در ســال های گذشــته از کل صادرات ما به 

روســیه تقریبا ۸۰ درصد آمار به محصولات کشاورزی 
یا سیمان اختصاص داشــت. اما در حال حاضر حدود 
۶۰ درصد از کل صادرات ما به روســیه صنعتی است و 

میزان آن در آینده افزایش جدی خواهد داشت.
رئیس ســازمان توســعه تجارت خاطرنشــان کرد: 
در حال حاضر مــا از توربین تا صــادرات داروهای 
پیچیده بیوتکنولوژی در روســیه فعال شــده ایم و 
قرارداد صادرات یک میلیــارد دلار لوازم خانگی نیز 
به این کشــور در حال نهایی شدن اســت. ما تلاش 
می کنیم با تغییر رویکرد به سمت صادرات کالاهای 
صنعتی و پیچیده تری حرکت کنیــم که جایگزینی 
آنها از ســوی رقبای ما دشــوارتر و حتی غیرممکن 

باشد.

وزیر

تجارت

خریدار   معاون صنایع حمل و نقل وزارت 
صنعــت، معــدن و تجارت گفــت: عارضه 
مزمنی کــه در صنعت خودوری کشــور از 
ســال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ به چشــم می خورد 
تولید خودروهای ناقص و انباشــته شــدن 
آنها در پارکینگ خودروسازان داخلی بود. 
امروز و با گذشت چهار ســال شاهد عبور از 

این عارضه و تثبیت جریان تولید هستیم.
منوچهــر منطقی افــزود: از ســال ۱۳۹۷ 
تــا ســال ۱۴۰۰ به واســطه تحریم های 
ظالمانــه علیــه کشــورمان و همچنیــن 
ساختار شــکننده صنعت خودرو به سبب 
عقب ماندگی از حیث توســعه محصولات با 
نشان بومی )Own Brand( در عمل تولید 
خودروسازان داخلی به نصف کاهش یافت 
که از آن میزان نیز بخشــی به صورت ناقص 
تولید می شــد و با انبار شــدن در پارکینگ 
خودروســازان، قابلیت عرضه به بــازار را از 

دست می داد.
وی گفت: از ســوی دیگر زیان های انباشته 
خودروسازان به دلایل متعدد سبب شده بود 
که ســرمایه در گردش خودروسازان دچار 
نقصان جدی شود و دومینوی زیان و کاهش 
تولید خود بــه افزایش هزینه های ســرباز 

خودروسازان دامن می زد.
این مقام مســوول تاکید کــرد: باید توجه 
داشــت که ظرفیــت تولید خــودرو در 
هر یــک از خودروســازان بزرگ کشــور 
نزدیک بــه ۸۰۰ هــزار خودرو در ســال 
است، بر این اساس در عمل در چهار سال 
متوالی جریــان تولید خودرو در کشــور 
به شدت آســیب دید و تولید خودروهای 
ناقص و انباشــته شــدن آن در پارکینگ 
خودروســازان بــه امــری متــداول در 

خودروسازان کشور تبدیل شد.
وی خاطرنشان کرد: با تمهیدات اندیشیده 

شــده در وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
پایش هفتگــی برنامه های خودروســازان 
پس از چهار سال متوالی، مروز برخی نتایج 
دست یافته در ۶ ماهه نخست سال خالی از 

لطف نیست.
منطقی ادامــه داد: در این مدت خودروهای 
موجود در پارکینگ دو خودروســاز بزرگ 
کشور به صفر رسیده اســت، این در حالی 
است که در مدت مشابه سال گذشته حدود 
۲۰۰ هزار خودروی انباشــته در پارکینگ 

خودروسازان وجود داشت.
وی بیان داشــت: وضعیت عبور مســتقیم 
تولید در خطوط تولید خودروسازان شکل 
گرفته است؛ بدین معنی که دیگر خودروی 
ناقصی در خودروسازان تولید نمی شود. به 
عنوان مثال از ابتدای امســال تا ۲۷ مهرماه 

۴۶۷ هزار و ۶۲۳ دســتگاه خودروی کامل 
در دو خودروساز بزرگ کشــور تولید شده 
است، حال آنکه در مدت مشابه سال گذشته 
این میزان فقط ۱۱۲ هزار و ۵۳۴ دســتگاه 
بوده اســت، یعنی بیش از ۳۰۰ درصد رشد 
در تولید خودروهای کامل در ســال جاری 

محقق شده است.
معاون صنایــع حمل و نقــل وزارت صمت 
اظهار داشــت: بر اســاس افزایــش تولید، 
وضعیت تحویل خودرو به مشــتریان بیش 
از ۳۰ درصد رشــد داشته اســت، یعنی تا 
۲۷ مهرماه ســال جاری نزدیــک به ۶۰۰ 
هزار دســتگاه خودرو تحویل مشتریان دو 
خودروساز اصلی کشور شده است، درحالی 
که این میزان در مدت مشــابه سال گذشته 

حدود ۴۵۰ هزار دستگاه بوده است.

وی گفــت: برپایــه تثبیت جریــان تولید 
کــه در ۶ ماهــه نخســت امســال محقق 
شــد، هدفگذاری انجام شــده برای تولید 
خودروهای ســواری به گونه ای انجام شده 
که شاهد رشــد ۵۰ درصد افزایش تولید در 

این حوزه باشیم.
منطقی افزود: در نیمه نخست امسال تولید 
وانت در کشور نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۴۸ درصد رشد داشــته است و در 
این مدت ۵۲ هزار و ۲۱۳ دســتگاه وانت در 

کشور تولید شده است.
وی ادامه داد: در ۶ ماهه نخســت سال تولید 
خودروهای ون به میــزان یک هزار و ۳۹۰ 
دستگاه انجام شده است که رشدی معادل 
۵۸۵ درصد را نسبت به سال گذشته نشان 

می دهد.

این مســوول اضافه کرد: در نیمه ابتدایی 
امســال ۵۲۴ عــدد اتوبوس در کشــور 
تولید شده که رشدی معادل ۵۱ درصد را 
نسبت به سال گذشــته نشان می دهد. در 
همین مدت در حــوزه کامیون، کامیونت 
و کشــنده ۱۲ هزار و ۹۱۹ دستگاه خودرو 
تولید شده است که رشــدی معادل ۱۸۲ 
درصد را نســبت به سال گذشــته نشان 

می دهد.
وی تاکید کرد: در این مدت در مجموع انواع 
خودرو شاهد رشد هشــت درصدی تولید 
نسبت به سال گذشــته بودیم که البته باید 
توجه کرد که آمار امسال تولید خودروهای 
کامل را در برمی گیرد، حــال آن که در آمار 
سال گذشــته تولید خودروهای ناقص نیز 
وجود داشت و حدود ۳۰ درصد از تولیدات 
در هر سال در پارکینگ های خودروسازان 
رســوب می کرد و قابلیت عرضه بــه بازار را 

پیدا نمی کرد.
منطقی همچنین گفت: در ۶ ماهه نخســت 
امسال تولید موتورسیکلت نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته ۵۰ درصد رشد داشته 
است. بدین ترتیب برنامه های افزایش عمق 
ساخت در حوزه موتورسیکلت و جهش این 
صنعت با تمرکز بر برقی ســازی و نوسازی 

ناوگان، طرح ریزی شده است.
وی خاطرنشــان کرد: ســهم خودروسازان 
بخش خصوصــی از منظر تولیــد از هفت 
درصد در ۶ ماهه ابتدایی سال گذشته به ۱۵ 
درصد در مدت مشابه امســال افزایش پیدا 
کرده است، به این ترتیب که خودروسازان 
بخش خصوصی تا پایان شهریورماه امسال 
۸۰ هــزار و ۲۵۱ دســتگاه خــودرو تولید 
کردند حــال آنکه در مدت مشــابه ســال 
گذشته فقط ۳۲ هزار و ۸۵۹ دستگاه تولید 

کرده بودند.

خریدار   با استقرار دولت سیزدهم شاهد 
آغاز اقدامات اساسی در بخش معدن بوده و 
هستیم که از جمله آنها به مزایده گذاشتن 
پنج هــزار و ۳۰۰ پروانه اکتشــاف، مجوز 
برداشــت و معدن و شفاف ســـازی، حذف 
امضاهــای طلایی و ســـاماندهی نظـــام 

حقـوق دولتـی معـادن قابل اشاره است.
جبـــران  ضـــرورت  بـــه  باتوجــه 
عقب ماندگی های حـوزه معـدن و ارتقـای 
سـهم معـدن در اقتصـــاد ملـی، اقدامـات 
مهمـی در ایـن حـوزه شـــروع شـده کـه 

مهمترین آنهـا بـه شـرح زیـر اسـت:
آغاز مزایده برای بیــش از پنج هزار و ۳۰۰ 
پروانه اکتشــاف، مجوز برداشــت و معدن 

برای کل کشور و در چهار گروه به شرح زیر:
- استان های بوشــهر، خراسان جنوبــی، 
خراسان رضــــوی، خراسان شــــمالی، 
گلســتان،  بلوچســتان،  و  سیســتان 
)تاریــــخ  هرمــــزگان  مازنــــدران، 
انتشــار آگهــــی ۱۴۰۱/۷/۱۶ - تاریــخ 

بازگشــایی پــاکت ها ۱۴۰۱/۸/۱۴(
- اســـتان های اردبیـــل، ارس و ماکـــو، 
آذربایجـان شـــرقی، آذربایجـان غربـی، 

زنجـــان، قزویـــن، کردســـتان، گیلان 
)تاریـــخ انتشـار آگهـــی ۱۴۰۱/۷/۳۰ - 

تاریـخ بازگشـایی پـاکت ها ۱۴۰۱/۸/۲۸(
- اسـتان های اصفهـان، ایـلام، چهارمحال 
وبختیـــاری، خوزســـتان، کرمانشـــاه، 
لرسـتان، همـدان، یـــزد )تاریـخ انتشـار 
آگهـــی ۱۴۰۱/۸/۱۴ - تاریـخ بازگشـایی 

پـاکت ها ۱۴۰۱/۹/۱۲(
تهــــران،  ســــمنان،  اســتان های   -  
مرکــــزی، قــــم، جنــــوب اســتان 
و  کهگیلویــــه  کرمــــان،  کرمــــان، 
بویراحمــد، البــرز و فــــارس )تاریــخ 
انتشــار آگهــــی ۱۴۰۱/۸/۲۸ - تاریــخ 

بازگشــایی پــاکت ها ۱۴۰۱/۹/۲۶(.
برپایه این گزارش، آغـــاز پـروژه اکتشـاف 
و پی جویـــی در کل مناطـــق امیدبخـش 
و بـــا احتمال وجــود ذخایــر معدنی کل 
کشـور تـــا پایان ســـال ۱۴۰۴، یکی دیگر 
از اقدامات اساســی در این حوزه است که از 
سـال گذشـته شـروع شـده و در خراسـان 
جنوبـی بـا کشـف ذخائـــر عظیـم و بسیار 
ارزشــمند مـــواد فلزی جدیـــد و عناصر 
مهم بـه اتمام رسـیده اســـت.خاطرنشان  

می شود اکتشـــافات هوایـــی دوره هـای 
قبـــل در فاصله هـــای ۷.۵ کیلومتـری و 
بـرای شناسـایی حـدود ۲۰ مـاده معدنـی 
بـوده که در برنامـه جدیـــد اکتشـافات در 
فاصله هـای ۲۰۰ متـری و بـرای شناسـایی 
بیـش از ۴۰ مـاده معدنی انجام می شود.در 
همین راســتا پروژه هوشمندسازی معادن 
در حوزه اکتشاف، استخراج و بهره برداری با 
تجهیزات نوین مانند پهپاد آغاز شــده است.

بر اساس این گزارش، تجمیـــع و تنقیـــح 
بیـــش از ۳۲۰ بخشـــنامه معدنـی کـه در 
سـال های گذشـته صـادر شـده و منجـر بـه 
عـدم شـفافیت و ایجـاد امضاهـای طلایـی 
در حـوزه معـدن شـده بـــود، یکی دیگر از 
اقدامات اساســی در این حوزه اســت که در 
دولت سیزدهم در دســتور کار قرار گرفت. 
ایـن بخشـنامه ها پـــس از تلفیـق، اصـلاح 
یـا حـذف، تجمیـع شده و به صـورت کامـلا 
شـفاف مبنـای اقدامـــات فعالان معدنـی 

قـرار گرفته انـد.

سایر اقدامات
بازسازی و نوســازی و تامین ماشین آلات 

معادن و حمایت از تعمیق ســاخت داخل 
این ماشــین آلات )نظیر تولیــد دامپتراک 

۶۰ تنی(
شفاف سـازی و سـاماندهی نظـام حقـوق 
دولتـی معـادن از طریـــق سـامانه جامـع 
تجـارت بـــرای احقـاق حقـــوق انفـال 
عمومـــی و تامیـــن سـهم اســـتان ها و 

مناطـق معدنـی
تهیه و اجرای بسته های سرمایه گذاری برای 

احیاء و فعال سازی مجدد ۴۰۰ معدن راکد
تعریـف بسـته های سـرمایه گذاری بـرای 
واگـــذاری معـــادن و محدوده هـای در 

اختیـار دولـت و مردمی شـدن فعالیت های 
معدنــی )نظیــر پــروژه مــس جانجا در 

سیسـتان و بلوچسـتان(
پیگیــــری از مراجــــع اســــتعلامی 
مرتبــــط بــا حــوزه معــــدن به ویــژه 
محیط زیســــت و منابــــع طبیعــــی 
)بــــرای رفــــع موانــع مرتبــــط بــا 
فعالیت هـای معدنـی کـه منجـر به بهبـود 
پاسـخ دهی آنهـا شـده اســـت(/ در دوره 
قبـل پاسـخ اســـتعلامات سه درصد بـوده 
کـه در حـال حاضـــر به ۳۰ درصد افزایش 

یافتــه اســت(

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد؛ پلت فرم های داخلی حمایت و تقویت می شوند
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وزارتنیرو:
برنامه های تدوین شده برای عبور بدون 

خاموشی از تابستان آینده در حال اجراست
 مدیرکل دفتــر راهبری و نظارت بــر انتقال و توزیع بــرق وزارت نیرو 
ضمن اشاره به عبور موفق از تابستان امسال، گفت: باتوجه به اینکه گذر 
موفقی از پیک بار تابستان ۱۴۰۱ داشــتیم، برنامه های تدوین شده در 
جلسه های تخصصی برای ســال آینده بلافاصله بعد از تابستان آماده و 

هم اکنون در حال اجرا است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیــرو، »عبدالصاحب ارجمند« 
افزود: این برنامــه وزارت نیرو در چند محور مختلــف از جمله افرایش 
ظرفیت تولید برق، تعمیرات و آماده سازی نیروگاه ها، موضوع مدیریت 
و بهینه سازی مصرف، توســعه شــبکه های انتقال و فوق انتقال، اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع مربوطه و اطلاع رســانی و فرهنگ سازی برای 

جلب مشارکت داوطلبانه مشترکان است.
وی درباره تأمین برق پایدار در زمســتان، ادامه داد: با برنامه ریزی های 
انجام شــده برای موضوع تأمین برق زمستان ســال جاری، نیروگاه ها 
آمادگی کامل برای تأمین برق موردنیاز را داشــته و در زمینه ظرفیت 
آماده بکار نیروگاهی هیچ مشــکلی نداریم و در صورت تأمین سوخت، 
بدون محدودیت تأمین برق صورت می پذیرد.مدیرکل دفتر راهبری و 
نظارت بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو خاطرنشــان کرد: برنامه ریزی 
تعمیرات به نوعی است که نیروگاه های حرارتی و اتمی در دست تعمیر 

هستند، به طوری که می توانیم بار شبکه را کنترل کنیم.
به گفته ارجمند، هماهنگی خوبی با وزارت نفت برای تأمین ســوخت 
زمستانی نیروگاه ها شکل گرفته و امیدواریم بتوانیم سوخت مایع را به 

شکل مناسبی ذخیره کنیم تا دچار محدودیت نشویم.
وی ادامه داد: البته این موضوع بستگی به نوع وضعیت سرمای زمستان 
دارد که در ایــن زمینه باید تمهیدات لازم برای تأمین برق مشــترکان 
خانگی، نیروگاه هــا و غیره صورت گیرد. درهرصــورت همکاری مردم 

برای مدیریت مصرف در حوزه گاز و برق را لازم خواهیم داشت.

مدیرکل دفتر راهبری و نظارت بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو افزود: 
برای تعمیرات نیروگاه ها برنامه ریــزی زمان بندی داریم و برنامه ریزی 
این تعمیرات به گونه ای اســت کــه منطبق بــا محدودیت های گاز در 
استان های مختلف و میزان و نحوه تأمین سوخت مایع جهت تعمیرات 

از مدار خارج ولی سایر نیروگاه ها به مدار می آیند.

عضوکمیسیونانرژیمجلساعلامکرد
وسیه ایجاد درآمد ارزی باسوآپ گاز ر

 عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی گفت: نقش ایران 
در حــوزه گاز باید به صورت ترانزیتی و ســوآپ کننده باشــد تا بتواند 
درآمد ارزی بیشتری را وارد کشــور کند. برآورد می شود زیرساخت و 
ظرفیت های فعلی کشــور در این زمینه ۱۵ میلیارد مترمکعب در سال 
است.»هادی بیگی نژاد« بیان کرد: ما در کشور دچار کمبود گاز هستیم 
که اصطلاحاً به آن ناترازی گاز می گویند. قطعاً اگر بخواهیم این ناترازی 
را تنها از روش خرید گاز جبران کنیــم، روش منطقی و اقتصادی برای 

کشور نیست.
وی افزود: اگر این ناترازی بخواهد با واردات جبران شــود قطعاً ما باید 
به صورت انتقال دهنده پیش برویم. یعنی گاز را وارد کشــور و سپس به 
کشورهای دیگر صادر کنیم. به عنوان مثال ما از کشور ترکیه نمی توانیم 
مستقیماً گاز بگیریم، اما می توانیم از کشــور آذربایجان و ترکمنستان 

این گاز را وارد کشور و ناترازی را جبران کنیم.
بیگی نژاد ادامــه داد: در واقع ما بــا مرز ترکمنســتان حداقل دو خط 
انتقال داریم و این سوآپ را با این کشــور از سال گذشته شروع کردیم. 
ترکمنستان گاز مناطق شمالی کشــور ما را تأمین کرد و دیگر ما گازی 
را که از جنوب کشور به شمال کشور انتقال می دادیم را به شمال کشور 

انتقال ندادیم.
این نماینده مردم در مجلس در ادامه تأکیــد کرد: نقش ایران در حوزه 
گاز باید به صورت ترانزیتی و سوآپ کننده باشــد تا بتواند درآمد ارزی 
بیشتری را وارد کشــور کند. در حقیقت هرچه سوآپ گاز بیشتر شود، 
ارز بیشتری وارد کشور می شــود. این موضوع می تواند در خنثی سازی 

تحریم ها مؤثر و رشد و رونق اقتصادی را به دنبال داشته باشد.
نماینده ملایر در مجلس خاطرنشــان کرد: قرار گرفتن ایران به عنوان 
هاب انرژی در منطقه از جمله اهدافی اســت که در گذشــته هم وجود 
داشــت، ولی متأســفانه گام جدی برای آن برداشته نشــد. در دولت 
سیزدهم، وزیر نفت بسیار پیگیر این موضوع اســت و برای دیپلماسی 
انرژی با کشورهای روسیه و سایر کشورها وقت زیادی را صرف می کند 

تا بتواند به نتایج مطلوبی برسد.
بیگی نژاد در خصوص ســوآپ گاز روســیه و به کارگیری تأسیســات 
بلااســتفاده فعلی کشــور اظهار داشت: برآورد می شــود زیرساخت و 
ظرفیت های فعلی کشــور حدوداً ۱۵ میلیارد مترمکعب در سال است 

و سالانه با استفاده از این ظرفیت سوآپ گاز می توانیم داشته باشیم.
وی در ادامــه تصریح کرد: اگر بخواهیم در کنار این زیرســاختی که در 
کشور موجود اســت، زیرســاخت آماده کنیم به عنوان مثال خطوط 
انتقال لوله را بــه دریای خزر ببریم و یا خطوط انتقال گاز پاکســتان به 
سمت هندوستان را تکمیل کنیم در چنین شرایطی اشتغال در کشور 

نیز ایجاد خواهد شد.
عضو کمیســیون انرژی مجلس پیرامون جلوگیری از هدررفت انرژی 
در کشور یادآور شد: این نکته را نباید فراموش کرد که روش منطقی در 
حوزه گاز مربوط به صرفه جویی و بهینه ســازی سیستم ها و جلوگیری 
از هدررفت گاز و گازهای فلری اســت که بی جهت در حال ســوختن 
هســتند. به هر حال این موارد راهکارهای منطقی است که باید به آن 
توجه شــود.بیگی نژاد در پایان رویکرد دولت سیزدهم را قابل تحسین 
دانســت و اضافه کرد: وزیر نفت دیپلماســی انرژی فعالــی در منطقه 
دارد و تمام تلاش خــود را در حوزه نفت و گاز می کند تــا بتواند نتایج و 
موفقیت های مطلوبی را نصیب کشــور کند. انتقال گاز از ترکمنستان 
در زمســتان سال گذشــته و اســتفاده از پالایشــگاه ونزوئلا از جمله 

موفقیت های ایشان بوده است.

و نیر

 محققان یک شــرکت دانش بنیان مســتقر در مرکز 
رشد دانشگاه صنعتی شــریف موفق به طراحی و تولید 
محصول فناورانه در حوزه بالادســت نفت و گاز به نام 
دستگاه دیســک گردان شــده اند که نقش زیادی در 

افزایش بهره دهی چاه های نفت و گاز دارد.
امیرحسین ربیعی، مدیرعامل این شرکت درخصوص 
این محصــول فناورانه گفــت: این دســتگاه که تمام 
مراحل طراحی، ساخت قطعات و مونتاژ آن توسط تیم 
فنی شرکت انرژی آسا صورت گرفته، برای اولین بار در 
کشور ساخته شده است.وی افزود: هدف این دستگاه، 
اندازه گیری نرخ واکنش سنگ و ســیال در دما و فشار 
بالا اســت که از اهمیت بالایــی در مطالعات عملیات 

تزریق اســید - به عنوان یکی از اصلی ترین 
روش های التیام آسیب سازندهای نفت خیز 
- برخوردار اســت. این دستگاه در سال های 
اخیر از نیازهای فناورانــه صنعت نفت بوده 
که به علت تحریم ها امکان واردات آن میسر 
نبوده است.به گفته ربیعی شرکت انرژی آسا 
همچنین تولید محصولات فناورانه دیگری 

را به مرحله نهایی رســانده اســت. دســتگاه دیسک 
گردان/ QCM به عنوان سامانه ای برای مشخصه یابی 
و اندازه گیری پارامترهای مختلف سیالات و محلول ها 
به صورت برخط، دســتگاه تزریق اسید دوگانه به مغزه 
برای شبیه سازی اســیدکاری چاه های نفت و دستگاه 

آزمون خوردگــی از جمله محصولات نهایی 
شده  این شرکت هستند.

    همچنین دستگاه ویسکومتر اسیدی دما و 
فشــار بالا، نرم افزار شبیه سازی اسیدکاری، 
دســتگاه ارزیابی افزایه کف ســاز و غیره از 
محصولات در حال توسعه  این شرکت دانش 
بنیان هستند. این شــرکت دانش بنیان در 
زمینه  خدمات مشــاوره ای در خصوص بهینه ســازی 

افزایه های شیمیایی اسیدکاری فعال است.
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان انرژی آســای شریف 
خاطرنشــان کــرد: واردات این محصــولات فناورانه 
که مورد نیاز صنعت نفت هســتند، بــا چالش هایی از 

جمله نوســانات نرخ ارز و عدم امکان سفارش به علت 
تحریم ها روبه رو بوده اما اکنون شــرکت انرژی آسای 
شریف با بومی سازی این دو دســتگاه ها توانسته است 

صرفه جویی ارزی فراوانی را برای کشور ایجاد کند.
شرکت انرژی آســای شــریف با دورنمای فعالیت در 
حوزه انرژی به همت جمعــی از اعضای هیات علمی و 
دانشجویان دانشکده مهندســی شیمی و نفت شریف 
شکل گرفته و فعالیت غیررسمی خود را در سال ۱۳۹۶ 
آغاز کرده اســت. این شرکت در ســال ۱۳۹۸ به ثبت 
رسمی رسیده و اکنون به  عنوان یکی از واحدهای مرکز 
رشد فناوری های پیشرفته دانشــگاه صنعتی شریف 

مشغول به فعالیت است.

نماینده مجلس گفت:با توجه به نزدیک شدن به فصل 
ســرما و مســئله ی مصرف بی رویه، باید روند مصرف 

مدیریت  شود تا برای گاز رسانی دچار مشکل نشویم.
رجــب رحمانی، نماینــده تاکســتان و قزوین عنوان 

کرد: طرح افزایش تعرفه ی پلکانی، طرح خوبی اســت 
که بــه کاهش مصرف کمــک می کنــد، در این طرح 
حداقل هایی که مورد نیاز است با نرخ متعادل محاسبه 
و در صورت افزایش مصرف، بهای پرداختی مشترکین 

افزایش می یابد.وی در ادامه افزود: این افزایش هزینه، 
صرف نگهداری مخــازن و توســعه ی میادین نفتی و 
گازی می شــود، در واقع می توان گفت ایــن طرح به 
پرداخت عادلانه مشــترکین نیز نزدیک تر است، زیرا 

افراد با توجه به مقدار مصــرف، بهای آن را می پردازند.
در کنار اقداماتی مانند طــرح افزایش تعرفه ی پلکانی، 
نیاز به انجام کارهای فرهنگی و دادن آموزش های لازم 

به مردم است تا با کمک آنها شاهد صرفه جویی باشیم.

نفت

گاز

ســمیرا ربیع  ســخنگوی صنعت آب با 
اشــاره به قطع آب ۲ هزار و ۸۰۰ مشترک 
بد مصرف آب در کلان شــهر تهــران برای 
ســاعت هایی در روز گفت: در شرایط فعلی 

تنها ۳۷ درصد سد ها پر هستند.
فیروز قاسم زاده ســخنگوی صنعت آب در 
نشست خبری گفت: امســال برای سومین 
ســال متوالی وارد پاییز خشــک شــدیم. 
بارش های که وجود دارد بیشــتر در نواحی 

شمالی متمرکز شده اند.
وی اضافه کرد: طبق آمار و ارقام سه میلیون 
بارندگی دریافت کردیم که نسبت به مدت 

مشابه کاهش ۴۴ درصدی وجود دارد.
ســخنگوی صنعــت آب اضافه کــرد: آمار 
سدها ۸۷۰ میلیون است که نسبت به سال 
گذشــته ۱۲ درصد کاهــش ورودی وجود 
دارد. ضمن آنکه کاهش ورودی آب ســدها 
در مقایسه با ۵ ساله گذشــته به ۳۰ درصد 
کاهش یافته اما طبیعی اســت زیرا سالهای 

اخیر وارد سالهای های خشک شده این.
قاســم زاده تصریح کرد: خروجی ها ۱۹۵۰ 
میلیــون متر مکعب اســت که نســبت به 
ســال قبل ۱۱ درصد کاهش داشته است. 
همچنیــن در شــرایط فعلــی ۳۷ درصد 

مخازن سدها پر هستند.
قاسم زاده اضافه کرد: کشــور ما از ۱۲ سال 
پیش طبق شــاخص های بین المللی وارد 
تنش آیی شده است، اگر سرانه آب کمتر از 
۱۷۰۰ متر مکعب کمتر باشد وارد تنش آبی 
و اگر سرانه زیر ۱۰۰۰ متر مکعب باشد وارد 
کمبود آب شــده و آثار آن ملموس خواهد 
بود به طــوری که در زندگی مــردم پدیدار 
خواهد بود و این کمبود احســاس می شود. 
به همین دلیل باید مدیریت مصرف آب در 
دستور کار قرار بگیرد.وی افزود: در سال آبی 
گذشته بر اساس برنامه ریزی هایی که اتفاق 
افتاد با کمبود آب مواجه نشدیم. به طوری 
که یک اجمــاع خوبی بین مــردم و دولت 

اتفاق افتاد و ما از این پیک گذر کردیم.
ســخنگوی صنعت آب تصریح کــرد: ۴۰ 
درصد آب شــرب تهران از منابع ســطحی 
اســت و در حال حاضر ســدها ۱۹ درصد 

پرشدگی دارند.قاسم زاده با اشاره به اینکه 
کشور در وضعیت مناســب آبی قرار ندارد 
در این زمینه توضیح داد: آب ۲ هزار و ۸۰۰ 
مشترک بد مصرف آب در کلان شهر تهران 
برای ســاعت هایی در روز قطع شد و هدف 

تغییر در رفتارهای مصرفی بوده است.
وی درباره تعداد شهرهای دارای بحران آبی 
اضافه کرد: ما برنامه ریزی کردیم که قطعی 
نداشــته باشیم، گرچه کشــور در محدوده 
تنش آبی قرار دارد و وارد کمبود آبی شدیم. 
علیرغم اینکه کمبــود آب داریم اما قطعی 
آب شــرب برنامه ریزی شــده نداریم البته 
در شــهرهای مختلف طرح های اضطراری 
یا هدف مدیریت ریسک را دنبال می کنیم. 
اکنون برای ۱۳۲ شــهر طــرح اضطراری و 

مدیریت ریسک انجام می دهیم.
ســخنگوی صنعت آب تاکید کــرد: از نظر 
شــاخص بین المللی کشــور مــا در تنش 
آبی قرار دارد اما در مــدل برنامه ریزی آبفا 
هیچ شهری در این شــرایط قرار ندارد، اما با 
توجه به اینکه احتمــال می دهیم بارندگی 
پاییز نداشــته باشــیم مدیریت ریســک 

انجام می دهیــم. البته لازم به ذکر اســت 
که مشــکلی در بخــش تأمین آب شــرب 
وجود ندارد و در شــهرهایی نظیر اصفهان، 
خوزستان، ایلام و استان های فلات مرکزی 
مشــکلاتی بــرای تأمین آب کشــاورزی 
وجود دارد. که برای این شــهرها طرح های 
اضراری مدیریت محیط زیســت را دنبال 
می کنیم تا با مشــکلی مواجه نشــویم. اما 
به این معنی نیســت که تنش آبی و قطعی 
آب وجود داشته باشد.قاسم زاده با اشاره به 
اینکه آب تعدادی از مشــترکان بد مصرف 
قطع شده است اســت در این زمینه توضیح 
داد: حــدود ۲۸۰۰ مشــترک بدمصرف در 
تهران داریم که طی یــک هفته اخیر، بعد از 
دریافت اخطارها، یــک نوبت قطع آب برای 
این مشترکین اعمال شــد و قطع آب برای 
مشــترکین بدمصرف در صورت عدم توجه 
به اخطارهای پیامکی و بعد از درج اخطار در 

قبوض، اعمال خواهد شد.
وی افــزود: سیاســت های تنبیهــی برای 
مشــترکین آب در پاییز اعمال می شــود 
به صورتی که مشــترکینی که بیش از الگو 

مصــرف کننــد، در قبوض آنهــا جرایمی 
درنظر گرفته خواهد شد.

ســخنگوی صنعت آب اضافه کــرد: تعدا 
مشــترکین بد مصــرف از ۶ درصــد به ۵ 
درصد رسیده اســت. بنابر این این طرح از 
بازدارندگی کافی برخوردار بوده و کســانی 
که در منزل خود اســتخر دارند و از عددی 
که به عنوان الگو برایشــان ارائه شده عبور 
کنند جریمــه می شوند.قاســم زاده اضافه 
کرد: سیاست های تشویقی برای مشترکین 
آب در نظر گرفته شــده به طــوری که اگر 
مشــترکین در تقســیم بندی مشترکین 
خــوش مصرف قــرار بگیرند، و نســبت به 
روال عمومی مصرف خــود، کاهش مصرف 
داشته باشند، به ازای هرمترمکعب کاهش 
مصــرف، ۳,۰۰۰ تومان تشــویق برای این 

دسته از مشترکین درنظر گرفته می شود.
وی در پاسخ به مهر مبنی بر چگونگی اعمال 
تعرفه پلکانی برای مشــترکان پرمصرف در 
این زمینه توضیح داد: چندین سال است که 
تعرفه پلکانی وجود دارد و امسال هم الگوی 
مصرف را با تعرفه پایین حســاب می کنیم 

و بعد از اینکــه وارد بــالای الگوی مصرف 
می شوند شامل تعرفه های پلکانی می شوند.

قاسم زاده ادامه داد: تعرفه های پایه از ۳۰۰ 
تومان شروع می شــود ولی تعرفه های مازاد 
۳,۵۰۰ تومان اســت. برای استان هایی که 
نیاز به اب بیشتری دارند سطح الگو تعریف 
شده اســت و از ۱۳ تا ۱۸ است، استان هایی 
که سرانه مصرفشان ماهیتاً باید بالا باشد ۱۸ 
و اســتان هایی که نیاز به آب کمتری دارند 
۱۳ به عنوان الگوی مصرف برای آنها در نظر 

گرفته شده است.
قاسم زاده در پاسخ به ســوالی در خصوص 
وضعیت تأمین آب همدان گفــت: یکی از 
ایستگاه های پمپاژ آب دچار اشکال فنی شد 
که این اشکال برطرف شده و درحال حاضر 

هیچ گونه قطعی آب در همدان نداریم.
وی در رابطــه با ایــن موضوع ادامــه داد: 
دریافت آب بی کیفیــت و لجنی در همدان 
را تکذیب می کنم و به هیــچ وجه آب آلوده 
وارد شــبکه آب همدان نشده و کیفیت آب 
در این شــهر، اســتاندارد و مطلوب است؛ 
همچنیــن در روزهای اخیر دانشــگاه ابن 
سینا، بررسی هایی روی کیفیت آب همدان 
داشته و نتایج این بررسی ها بر تأیید کیفیت 

آب، صحه گذاشته است.
ســخنگوی صنعت آب در خصوص باروری 
ابرها در ســال جاری گفت: سازمان باروری 
ابرها تشکیل شده و مطالعاتی در این زمینه 
آغاز شــده اما هنوز اقدامی صورت نگرفته 
است.قاسم زاده با بیان اینکه برنامه ریزی ها 
بر این اســاس اســت که هیچ گونه قطعی 
آبــی در بخش خانگــی در پاییز نداشــته 
باشیم، گفت: هیچ شــهری در حال حاضر 
در وضعیت تنش آبی نیســت اما برای ۱۳۲ 
شهر، طرح های آبرسانی اضطراری مدیریت 
ریسک تعریف کرده ایم تا در صورتی که این 
شهرها در شــرایط تنش آبی قرار گرفتند، 

اجرای این طرح ها، راهگشا باشد.
وی افــزود: از هفتــه آینــده بارندگی های 
مناســبی در کشــور آغــاز می شــود که 
امیدواریم بخشــی از کاهــش بارش ها را 

جبران کند.

بومی سازی دستگاه  کلیدی چاه های نفت و گاز در ایران

تنها با صرفه جویی در مصرف گاز می توان زمستان را پشت سر گذاشت

تاسالآینده

وگاهی وارد مدار می شود ۳۰۰۰ مگاوات ظرفیت نیر
خریــدار  تابســتان امســال باوجــود 
چالش هــای متعــدد در تامیــن بــرق و 
پیش بینی احتمال خاموشی، بدون مشکل 
سپری شد؛ اما تضمینی وجود ندارد که سال 
آینده و حتی زمســتان پیش رو با مشــکل 
تامین برق مواجه نشــویم. به همین دلیل 
وزارت نیرو مکلف شده برنامه های جدی را 
در این راســتا تدوین کند که یکی از آن ها 
احداث بیــش از ۳۰۰۰ مــگاوات نیروگاه 
جدید در نقاط مختلف طی یکســال آینده 

است.
بی شــک گذر از خاموشــی صنعت برق را 
در پیچ و تاب زیادی قــرار داده، زمانی تنها 
مشــکل در فصل تابســتان بود اما اکنون 
کمبود گاز در کشــور مشــکلاتی را برای 
تامین برق در فصل زمســتان نیــز ایجاد 
کرده بــا این حال وزارت نیــرو برنامه های 
متعددی را در این راســتا تدوین کرده که  
ایجاد بیش از ۳۰۰۰ نیــروگاه حرارتی در 
کشــور یکی از برنامه ها تعریف شده در این 

راستاست.
بر اســاس این برنامــه، قرار شــده ۱۶۲۶ 
مگاوات واحد بخــار و ۱۴۰۰ مگاوات واحد 

جدیــد گازی احداث شــود، از مجموع ۱۸ 
واحــد نیروگاهی که برای پیــک ۱۴۰۲ به 
شبکه سراسری برق کشور متصل خواهند 
شــد، تعداد چهار واحد در بخــش دولتی،   
پنج واحد در بخــش خصوصی،   چهار واحد 
در حــوزه بیع متقابل )احــداث بخش بخار 
نیروگاه هــای گازی از محــل صرفه جویی 
ســوخت( و پنــج واحــد نیروگاهــی نیز 

خودمصرف خواهند بود.
پیش بینی دولت در زمینه تامین برق پیک 
تابستان سال آینده در مجموع تامین بیش 
از ۶۰۰۰ مگاوات ظرفیت جدید خواهد بود. 
به طوری که علاوه بــر ۳۰۰۰ مگاواتی که 
از مسیر احداث نیروگاه های جدید به مدار 
اضافه خواهند شــد، حدود ۱۳۴۶  مگاوات 
آن در بخش صنایع، ۸۵۰ مگاوات در بخش 
تجدیدپذیر،   ۲۹۰ مــگاوات تولید پراکنده،   
۳۵ مگاوات برقابی )واحد سوم نیروگاه دز( 
و همچنین ۴۹۰ مــگاوات از محل ارتقای 
توان و رفع محدودیت های تولید واحدهای 
گازی و بخاری نیروگاه های حرارتی موجود 

محقق خواهد شد.
علی اکبــر محرابیــان وزیر نیــرو در این 

راســتا اعلام کرد: همین که بــا وجود ۲۰ 
هزار مگاوات ناترازی برق، تابســتان بدون 
بحرانی را پشــت سر گذاشــتیم به معنای 
افزایش راندمان اســت؛ یعنی توانســتیم 
با برق کمتر نیازهای بیشــتری را برطرف 
کنیم، درواقع در بخش خانگی خاموشــی 
نداشــته و توانســتیم با مدیریت مصرف و 
مدیریت توزیــع در شــبانه روز جوابگوی 
بخش صنعت کشور نیز باشیم. پروژه های 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر و استفاده 
از فناوری های جدیــد در نیروگاه ها جزو 
اولویت های دولت اســت، تقریبــا هر ماه 
شــاهد افتتاح طرح های متعددی در این 
زمینه هســتیم که مجموع ایــن طرح ها 
سبب افزایش راندمان نیروگاهی و کاهش 
مصــرف ســوخت و تولیــد برق بیشــتر 

می شود.
وی با پذیرش اجرایی نشدن قوانین متعدد 
در حوزه انرژی ماننــد عدم اجرای بندهایی 
از »قانون رفع موانع تولیــد«، توضیح داد: 
اگرچه قوانین در حوزه انــرژی باید اجرایی 
شــوند اما باید بدانیم نوســازی نیروگاه ها 
مسئله ای نیســت که ظرف یک الی دو سال 

انجام شــود، چراکه مجمــوع نیروگاه های 
کشــور حاصل نزدیــک نیم قــرن فعالیت 
صنعت نیروگاهی اســت، بنابراین نوسازی 
آن ها نیاز به اعتبار و زمــان دارد اما مهم آن 
اســت که اکنون ســنگ بنای نیروگاه های 

جدید بر مبنای رعایت الگوی مصرف است.
بر اســاس برآوردهای انجام شــده در آغاز 
دولت سیزدهم، سالانه حدود ۱۹ تا ۲۰ هزار 

مگاوات کســری تراز صنعت برق در کشور 
وجود داشت که حدود یک چهارم تقاضای 
مصرف برق کشــور بــود، بــا اقداماتی که 
صورت گرفت امســال کاهش ۴.۵ درصدی 
مصرف برق توسط مشــترکان رقم خورد و 
این در حالی بود که  این میزان صرفه جویی 
بدون احتساب رشــد تقاضای سالانه نیاز به 

انرژی ثبت شده است.

آگهی مفقودی
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آگهی مفقودی
برگ سبز وکارت وکارت ســوخت وانت پیکان 1600رنگ قرمز روغنی مدل 1355به 
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تاسیس مطب دامپزشکی در املاک با کاربری 
مسکونی مجاز نیست

 هیات عمومی دیوان عدالت اداری با صدور رأی وحدت رویه، تاســیس 
مطب دامپزشکی در املاک با کاربری مسکونی را غیرمجاز اعلام کرد.

به گزارش دیــوان عدالت اداری، اعــلام تعارض دربــاره آرای صادره 
از ســوی برخی شــعب دیوان عدالت اداری مبنی بر اعتــراض به رأی 
کمیســیون ماده ۱۰۰ شــهرداری دربــاره تعطیلی ملک بــا کاربری 
مسکونی که به مطب دامپزشکی تبدیل شده اســت، این موضوع را در 

دستور کار هیات عمومی دیوان عدالت اداری قرار داد.
هیات عمومی دیــوان عدالت اداری طبق ماده ۸۹ قانون تشــکیلات و 
آیین دادرســی دیوان عدالت اداری پس از بررســی، تعارض در آرای 
صادره در این مورد را محرز دانســت و اعلام کرد: هر چند مطابق ماده 
واحده قانون محل مطب پزشکان مصوب ۲۰ دی ۱۳۶۶ فعالیت شغلی 
پزشکان و صاحبان حرف وابسته در ساختمان های مسکونی و تجاری 
ملکی و اداری مانعی ندارد اما شغل پزشکی و شغل دامپزشکی از جهت 
سازمانی، دانشکده های آموزشــی همچنین متولیان آن دارای تفاوت 
بوده و انصراف معنایی مشاغل یادشــده نیز با یکدیگر متفاوت هستند 
بنابراین مجوز مزبور در ماده قانونی یاد شــده، قابل تســری به شــغل 

دامپزشکی نیست.
همچنین با توجه به مــاده ۱ آیین نامه انتظامی رســیدگی به تخلفات 
صنفی و حرفه ای شاغلان حرفه های پزشــکی و وابسته مصوب ۳۰ تیر 
۱۳۸۷ که به بیان حرف وابسته به امور پزشــکی می پردازد و اشاره ای 
به شغل دامپزشــکی نمی کنند بنابراین مطب های دامپزشکی مجاز به 
فعالیت در واحدهای مســکونی نخواهند بود و حکم به رد شــکایت و 

تایید رأی کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری صحیح است.

معاوناشتغالوخودکفاییکمیتهامداد:
ایجاد ١٧2 هزار و ۶2٩ فرصت شغلی در سال ١۴٠١

 معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد از ایجــاد ۱۷۲ هزار و ۶۲۹ 
فرصت شــغلی به همت این کمیته از اول ســال ۱۴۰۱ تا پایان مهرماه 

خبر داد.
 مرتضی فیروزآبادی در نشســتی خبری با اصحاب رسانه که در محل 
کمیته امداد امام خمینی برگزار شــد، افزود: ۱۰ هــزار و ۹۷۴ میلیارد 
تومان از اول ســال ۱۴۰۱ تا پایان مهرماه جذب تســهیلات از طریق 
منابــع بانکی توســط کمیته امداد امــام خمینی انجام و رشــد ۳۰۰ 

درصدی این ارقام نسبت به سال گذشته را نشان داد.
وی با اشــاره بــه ۷۰۰ میلیارد تومان مصــوب کمیته امداد در ســال 
۱۴۰۰ نیز تصریح کرد: ۳۵۰ میلیارد تومان از این رقم توســط سازمان 
هدفمندی یارانه ها پرداخت شــد و به دلیل برخــی از موانع حقوقی، 
تخصیص کامل این اعتبارات اتفاق نیفتاد و عملیات تبصره  مربوطه در 

سال ۱۴۰۱ به مرحله اجرا رسید.

وی افزود: با هم افزایی بانک ها همچنین ۸۶۳ میلیارد تومان تسهیلات 
نیز از محل تبصره ۱۸ مشخص شد که ۹۴ درصد از این رقم، در ۷ ماهه 

نخست سال عملیاتی شد.
 فیروزآبادی اضافه کرد: در ســال ۱۴۰۱ مصوبه قانونی در بودجه سال 
برای کمیته امداد ۱۴۰۰ میلیارد تومان تعیین شده و تاکنون پرداختی 
از طرف دســتگاه های مربوطه اتفاق نیفتاده اســت. در ســال جاری 
همچنین ۲۵ هزار میلیارد تومان مصوبه مجلس شورای اسلامی است 
و تا پایان مهرماه، ۹ هزار و ۶۵۶ میلیــارد تومان، برابر با ۴۰ درصد از این 

اعتبارات جذب شده است.
وی با اشاره به انتخاب این کمیته در جشــنواره شهید رجایی به عنوان 
دســتگاه برتر ادامه داد: در حال حاضر، ۱۳۴ هزار پرونده در بانک ها نیز 
به مبلغ ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان در انتظــار پرداخت نظام بانکی 

است.
وی افــزود: در ۷ ماه گذشــته همچنین در ۴ اســتان ایلام، ســمنان، 
خراســان جنوبی و بوشــهر عملکــرد قابل توجهــی در حیطه جذب 
اعتبارات و ایجاد فرصت های شــغلی مشاهده شــده و در استان های 

تهران، قزوین و قم عقب ماندگی در طرح ها، به چشم می خورد.

ایجاد 301 هزار فرصت شغلی در سال 1400
فیروزآبادی با اشاره به ۳۰۱ هزار فرصت شــغلی در سال ۱۴۰۰ ادامه 
داد: جهت راســتی آزمایی این طرح های اشتغال نیز با تشکیل تیم های 
متعدد و اعــزام به اســتان ها، از ۲۵ هزار طرح، )نزدیــک به ده درصد( 
بازدید و مشــاهده شــد، بیش از ۹۲ درصد از این برنامه هــا، به هدف 

موردنظر دست یافته است.

شاد،مکملآموزشاست
کلاس رسمی آموزشی در »شاد« برگزار نمی شود

مدیرفنی شبکه شاد با بیان اینکه آموزش رســمی از طریق شبکه شاد 
پیگیری نمی شود و شــاد به عنوان مکمل آموزش برای دانش آموزان و 
معلمان از ابتدای سال تحصیلی جاری در دســترس بوده است گفت: 
علاوه بر این، در تلاشیم دسترســی تمام دانش آموزان به فعالیت های 

پرورشی را به واسطه شبکه شاد، تسهیل کنیم.
علی کاظم زاده، درباره روند استفاده از شــبکه آموزشی شاد از ابتدای 
ســال تحصیلی جاری تــا کنون اظهــار کرد: تاکنون کلاس رســمی 
آموزشی در شــاد برگزار نشــده و علتش این اســت که دستورالعمل 
آموزش وپرورش برای ســال تحصیلــی جدید، بازگشــایی مدارس و 

آموزش حضوری بوده است.
وی افزود: لذا آموزش رسمی از طریق شــبکه شاد پیگیری نشده و شاد 
به عنوان مکمل آموزش برای دانش آموزان و معلمان در دسترس بوده 

است.
مدیرفنی شبکه شاد با بیان اینکه نقش مکملی آموزش به این معناست 
که اگر قرار است ارتباطی بین معلم و دانش آموز شکل بگیرد، یا تکلیفی 
ارسال شود، محتوا و فیلم های آموزشی مکملی که فراتر از کتاب درسی 

است در اختیار دانش آموز قرار بگیرد از طریق شبکه شاد انجام شود.
کاظم زاده افزود: علاوه بر این، نمونه تدریس ها برای دانش آموزان فعال 
بوده و می توانند در کنار آموزش حضوری از آن استفاده کنند. بنابراین 
همانطور که گفته شد از ابتدای ســال تحصیلی جاری برگزاری کلاس 
به معنای کلاس آنلاین رسمی نداشتیم، اما استفاده از شاد به خصوص 
در حوزه پرورشی اتفاق افتاده اســت.کاظم زاده ادامه داد: طی یک ماه 
گذشــته فعالیت های مختلفی صورت گرفته که ســکوی ایران قوی از 
جمله مهمترین فعالیت های معاونت پرروشــی بوده اســت. تا کنون 
۵۰۰۰ دانش آموز به این رویداد اثر ارســال کرده و در مســابقه شرکت 
کرده اند که یک مسابقه استعدادیابی دانش آموزی است که در پایه های 

مختلف می توانستند در آن شرکت کنند.

شهر

رئیس سازمان حج و زیارت، در سفر به سوریه و گفتگو 
با مقامات این کشــور، تامین امنیت، کرامت و سلامت 

زائران را، مورد تاکید قرار داد.
 سید صادق حســینی، در دیدار با »محمد الرحمون« 
وزیر کشور ســوریه موضوع امنیت، کرامت و سلامت 
زائران را مهم دانست و گفت: قطعاً با وجود امنیت کامل 

اعزام زائران کشورمان به سوریه انجام خواهد شد.
وی افزود: درخواســت ما از وزارت کشــور سوریه این 
اســت که زمینه و مقدمات لازم در حوزه تأمین امنیت 
را برای اعزام زائران کشورمان فراهم نماید تا زائران در 

امنیت و صحت کامل به این سفر معنوی مشرف شوند.
وزیر کشور سوریه نیز گفت: بعد از اتمام جنگ بسرعت 
به دنبال ایجاد امنیت بوده و هســتیم. در حال حاضر 

نیز امنیت به جهت استقبال از زائران ایرانی 
فراهم است.

وی با بیان اینکه وزارت کشور سوریه تمامی 
امکانات لازم برای اســتقبال از زائران ایرانی 
را مهیا کرده است، افزود: تمام تلاش خود را 
برای موضوعات مطرح شــده انجام خواهیم 

داد.
بر اســاس همین گزارش، رئیس سازمان حج و زیارت، 
در دیدار و گفتگو با وزیر گردشــگری سوریه نیز گفت: 
برای راه انــدازی مجدد اعزام زائران ایرانی به ســوریه 

تفاهم نامه ای آماده شده تا به امضای طرفین برسد.
حســینی با بیان اینکه ســازمان حج و زیارت خود را 
خدمت گزار واقعی زائران و حجاج کشورمان می داند، 

افزود: با توجه به عبور از شــرایط کرونایی و 
همچنین حفظ کرامت، امنیت و ســلامت 
زائران ایرانــی، اعزام ها در روزهــای آتی از 

سرگیری می شود.
وی با اشاره به برنامه ریزی دقیق برای اعزام 
زائران کشورمان به ســوریه، ادامه داد: اعزام 
زائران کشــورمان طی روزهای آینده انجام 
می گیرد و این هفته نخستین پرواز از مشهد مقدس به 

سوریه عزیمت می کند.
بنابر این گزارش، رئیس سازمان حج و زیارت در دیدار 
رئیس وزیر حمل و نقل ســوریه با اشــاره به رایزنی و 
برنامه ریزی برای راه اندازی مجدد اعزام زائران ایرانی 
به ســوریه گفت: کاهش هزینه خدمــات فرودگاهی 

نقش مهمی در کاهش هزینه های ســفر زائران ایرانی 
به سوریه خواهد داشــت و در نتیجه تعداد بیشتری از 

زائران به سوریه عزیمت خواهند کرد.
وی تصریح کرد: بــرای نقل و انتقال زائــران ایرانی در 
کشور سوریه )فرودگاه تا هتل و اماکن زیارتی( هم باید 
یک شرکت حمل و نقل ســوریه ای که زیر ساخت ها و 
امکانات لازم را داشــته باشد معرفی شــود تا خدمات 

مطلوبی به زائران ارائه گردد.
»زهیر خزیم« وزیر حمل و نقل وزیر نقل ســوریه نیز 
گفت: قطعاً از هرگونه کمک و تلاشی برای اینکه زائران 
با رفاه و آرامش بیشــتری به سوریه ســفر کنند دریغ 
نخواهیم کــرد و راهکارهای لازم بــرای این منظور را 

می اندیشیم.

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با اشاره به فعالیت 
حدود ۳۰ هزار معلم ورزش در سطح مدارس کشور، از 
کمبود معلم ورزش خبر داد و گفت که برای ۷ میلیون 
دانش آموز، معلم ورزش نداریم. صادق ســتاری فرد با 
بیان اینکه بســیاری از دانش آموزان با میل و اشتیاق 

زنگ های ورزش را سپری می کنند، گفت: وقتی دانش 
آموزان وارد مدرســه می شوند ســراغ معلم ورزش را 

می گیرند و با بودن او در مدرسه خوشحال می شوند.
وی افــزود: دانش آموز ما به این موضــوع مهم گرایش 
دارد و زنگ ورزش موقعیت مهمی برای انتقال مفاهیم 

و ارزش های زندگی بــه دانش آمــوز و نهادینه کردنِ 
مهارت های زندگــی است.ســتاری فرد همچنین به 
کیفی سازی مسابقات ورزشــی در مدارس اشاره کرد 
و گفت: اگر چه ۳۰ هزار معلــم ورزش داریم، اما حدودا 
برای ۷ میلیون دانش آموز فاقد معلم ورزش هســتیم. 

این هفت میلیــون دانش آموز عمدتــا مختص دوره 
ابتدایی هستند و در دوره متوسطه اول و دوم با چالش 
جدی روبه رو نیستیم.کمتر مدرسه ای است که درس 
تربیت بدنی را به معلم غیر تخصصی بسپارد ولی هنوز 

چنین اقدامی صورت می گیرد.

زیارت

آموزش

خریدار   این روزها با بازگشایی مدارس و 
مراکز آموزشی، شیوع همه گیری آنفلوآنزا 
بر مدار ســرعت قرار گرفته، بطوریکه مراکز 
درمانی مملــو از مبتلایان بــه این بیماری 

ویروسی شده است.
 آنفلوآنزا در حالیکه هنوز زمســتان نیامده، 
زودتر از انتظار رسید، اکنون در جامعه با یک 
جهش و تعداد رو بــه افزایش بیماران مبتلا 
به آنفلوآنزا به خصوص دانش آموزان روبه رو 
شــدیم، در واقع آنفلوآنزا امســال زودتر از 
سال های قبل شیوع پیدا کرد، در سال های 
قبل معمولا از اواســط آبان با افزایش موارد 
آنفلوآنزا مواجه می شــدیم اما امسال چند 
هفته زودتر شــروع شــد و ادامــه خواهد 

داشت.
برخی از پزشــکان بر این باورنــد که دلیل 
همه گیری شیوع آنفلوآنزا زودتر از معمول 
کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی است، 
در یکی دو ســال قبل مردم به دلیل نگرانی 
از شیوع کرونا از ماسک استفاده می کردند 
اما الان که آمار موارد ابتلا و مرگ ناشــی از 
ویروس کرونا کاهش پیدا کرده وماسک ها 
را کنار گذاشتند در چنین شرایطی اگر یک 
نفر به آنفلوآنزا مبتلا شــود زنجیره ابتلای 

سایر افراد هم شروع خواهد شد.
در این وضعیت دانش آموزان بیشــتر دچار 
این بیماری شــدند بطوریکه وقتی یک فرد 
در کلاس درس آلوده به ویــروس آنفلوآنزا 
باشد تا سایر دانش آموزان هم مبتلا شوند، 
هر کدام هم قابلیت ایــن را دارند در منزل 
خانواده های شــان را به ویــروس آنفلوآنزا 
آلوده کنند، والدین هم چون شاغل هستند 
با حضور در محل کار می توانند سبب آلوده 
شــدن همکاران شــان به ویروس شــوند، 
همین می شــود کــه یک ســیکل معیوب 
برای چرخش بیمــاری ادامه پیدا می کند و 

زنجیره وار همه گیری آن اتفاق می افتد.

درخواست وزارت بهداشت از مردم 
برای استفاده از ماسک

در این راســتا مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 

پزشکی نیز در اطلاعیه ای از مردم خواست 
بر کاهش ابتــلا به آنفلوآنزا حتما ماســک 

بزنند.
 این مرکز با اشــاره به این که در راســتای 
مراقبت و کنترل بیماری آنفلوانزا و ســایر 
بیماری های واگیر شدید تنفسی و کاهش 
حساسیت عمومی نســبت به رعایت اصول 
بهداشــت فردی و عمومی، ایجاد آمادگی 
های لازم با شروع فصل سرما الزامی است، ۶ 
کار اساسی در کنترل و پیشگیری از انتقال 
و انتشار بیماری های تنفسی، را به این شرح 
اعلام کرد: پوشاندن دهان و بینی در هنگام 
سرفه و یا عطسه کردن)ترجیحاً استفاده از 
ماســک یکبار مصرف(، شستشوی مداوم و 
مکرر دســت ها )ترجیحاً با آب و صابون و به 
طریقه صحیح(، نوشیدن آب و مایعات کافی 
و اســتراحت کردن، اســتفاده از داروهای 
ضــد ویروســی در صورتی که سیســتم 
ایمنی آسیب پذیری داشــته باشید و بنا به 
تشــخیص و تجویز پزشــک، عدم استفاده 
خودســرانه داروهای آنتــی بیوتیک؛ این 
داروها بر روی ســرماخوردگی و آنفلوانزا و 

بیماری های ویروسی تاثیری ندارند، پرهیز 
و عدم حضور در اماکن عمومی و تجمعات.

شدت موارد ابتلا به آنفلوآنزا در سه 
هفته اخیر

ابراهیــم قــادری رئیــس اداره مراقبــت 
مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی هفته 
گذشــته در گفت و گو با ایرنا از شدت موارد 
ابتلا به آنفلوآنزا در کشــور خبــر داده بود و 
گفته بود این بیماری پرســر و صداست و به 

همه گیری تبدیل می شود.
وی افزود: در ســه هفته اخیر موارد ابتلا به 
آنفلوآنزا در کشــور افزایش چشــمگیری 
داشــته و به نظر می رســد فصل شیوع این 
بیماری آغاز شــده اســت و روند مبتلایان 
صعودی بوده و در ماههای آینده بیشتر می 

شود.
قادری تصریــح کرد: ســطح ایمنی عموم 
جامعه بویــژه کــودکان در برابــر ابتلا به 
آنفلوآنزا و ویروس های تنفسی پایین آمده 
به همین دلیل این قشــر از افراد در معرض 

مبتلا شــدن به این بیماری هســتند و در 
واقع در ماههای آینــده طغیان این ویروس 

تنفسی را تجربه خواهیم کرد.

پرخطرها واکسن بزنند
این مقــام مســوول در وزارت بهداشــت 
خاطرنشــان کرد: ضرورت دارد افراد مسن 
بالاتر از ۶۵ ســال، کودکان، زنــان باردار و 
مبتلایان به بیمــاری های قلبــی، ریوی، 
کلیــوی و  آســم، دیابت، نارســایی قلبی، 
بیمــاران دیالیزی، بیماران تحت شــیمی 
درمانــی و افراد بــا نقص ایمنی ســریعتر 

واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.
 

آنفلوانزا را با سرماخوردگی اشتباه 
نگیرید

ایــرج خســرونیا رئیس جامعه پزشــکان 
داخلــی ایران در ایــن زمینه بــه خبرنگار 
حوزه ســلامت ایرنا گفت: آنفلوانزا یکی از 
شایع ترین بیماری های فصل سرماست که 
منشا آن ویروسی بوده و دستگاه تنفسی را 
با عفونت شدید مواجه می کند، این  عفونت 

ویروســی بینی، گلو و ریه ها را درگیر کرده 
ولی از نظر بالینی با سرماخوردگی معمولی 
اشتباه می شــود ولی از آن خیلی شدیدتر 
اســت و ناگهان بروز می کند.وی، لرز، تب، 
سردرد، گلودرد، سرفه، آبریزش و گرفتگی 
بینــی، درد و ضعــف عضلانــی و بی حالی 
را از شــایع ترین علایم آنفلوآنزا برشمرد و 
افزود: ممکن اســت برخی از بیماران تهوع، 
استفراغ و اسهال هم داشته باشند و عوارض 
جدی  این بیماری در کودکان زیر ۲ سال و 

افراد بالای ۶۵ سال شایع تر است.

نحوه انتشار آنفلوانزا چگونه است؟
خســرونیا اظهار داشــت: ویروس آنفلوانزا 
از طریق ترشــحات تنفســی بیمــاران در 
اثر ســرفه یا عطسه گســترش می یابد ولی 
از طریق دســت دادن و تماس با وســایلی 
که فرد مبتلا به آن ها دســت زده است نیز 
منتقل می شــود. این بیماران از دو روز قبل 
تا ۲۴ ســاعت پس از فروکــش کردن تب، 
ناقل بیماری هستند. بعضی از افراد ممکن 
اســت مبتلا به این ویروس شوند ولی هیچ 
علائمی نداشته باشند و همزمان ویروس را 

به دیگران منتقل کنند.
وی بــا بیان اینکــه مکانهای پــر جمعیت 
مانند اتوبوس و مترو می تواند عامل انتقال 
ویروس آنفلوانزا باشــد، تصریــح کرد: در 
شــرایطی که ویروس آنفلوآنزا ممکن است 
ساعت ها در محیط ســرد و رطوبت کم در 
محیط زنده بماند و ترشحات آلوده را منتقل 
کند، به همین دلیل به همه افراد توصیه می 
شــود در این مکانهای بســته حتما ماسک 

بزنند و دستهای خود را ضدعفونی کنند.
این متخصص داخلــی ادامه داد: بیشــتر 
افرادی کــه مبتلا بــه آنفلوانزا می شــوند 
نیاز بــه داروی زیــادی ندارند زیــرا علت 
بیماری  ویروسی اســت و آنتی بیوتیک ها 
کمک کننده نیســتند، باید بر اساس تجویز 
پزشــک دارو مصرف شــود و دوره نقاهت 
بیماری ۷ تا ۱۰ روز است. مبتلایان باید در 
منزل استراحت کرده و مایعات گرم مصرف 

کنند.

اعزام مجدد زائران ایرانی به سوریه

۷ میلیون دانش آموز، معلم ورزش ندارند

رئیسسازمانبازرسیکلکشور:

تبادل اطلاعات دستگاه های دولتی با سازمان امور مالیاتی به درستی انجام نمی شود
خریدار  رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
گفت: متاســفانه همچنان تبادل اطلاعات 
بین دســتگاه های دولتی با ســازمان امور 
مالیاتی به درستی انجام نمی شود در حالی 
که همه داده های مربوط به مسائل مالی در 
دستگاه هایی که دارای بانک اطلاعات مالی 
هستند باید در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار داده شــود.به گزارش مرکز رسانه قوه 
قضاییــه، ذبیح الله خداییان در نشســتی با 
مدیران ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه بهترین منبع درآمــدی با ثبات برای 
هر کشور دریافت مالیات اســت، این اقدام 
را راهکاری برای ثبات اقتصــادی و مبارزه 
با تبعیض و اختلاف طبقاتی دانســت.وی 
یادآور شــد: کشــورهای تک محصولی که 
وابســته به یک منبــع طبیعی هســتند با 
مشکلاتی مواجه اند که ثبات اقتصادی آنها 

را تحت تاثیر قرار می دهد.
رئیس سازمان بازرسی کل کشــور با بیان 
اینکه ســازمان امور مالیاتی باید از جایگاه 
و ابزار لازم بــرای تحقق درآمدهای مالیاتی 

برخوردار باشد، راه مقابله با فساد و دریافت 
به موقع مالیات را هوشمندسازی نظام امور 
مالیاتی عنوان کرد.وی با تاکید بر اینکه باید 
از طریق هوشمندســازی، ارتباط مودیان و 
کارمنــدان را قطع کرد، افــزود: نظام های 
هوشــمند باید با دریافت داده هــا، میزان 
مالیات را محاســبه کنند و از ســوی دیگر 
مشــمولان پرداخت مالیات، معافیت ها و 
تخفیف ها نیز باید از طریق محاسبه همین 

نظام های هوشمند تعیین شود.
خداییان با بیان اینکه هنــوز نمی توان ادعا 
کرد که محاســبه مالیات به طور هوشمند 
انجــام می شــود، تصریح کرد: متاســفانه 
همچنان تبــادل اطلاعات بین دســتگاه 
دولتی با ســازمان امور مالیاتی به درستی 
انجام نمی شود، درحالی که همه داده های 
مربوط به مسایل مالی در دستگاه هایی که 
دارای بانک اطلاعات مالی هستند، باید در 

اختیار سازمان امور مالیاتی قرار داده شود.
وی ســازمان امــور مالیاتی را ســازمانی 
عنوان کرد کــه باید در زمینه شــفافیت و 

الکترونیکی کردن امور پیشرو باشد.
خداییان بــا تاکید بر اینکه امــروز با دنیای 
جدیدی با عنوان کســب و کارهای مجازی 
و ارزهای دیجیتال روبرو هستیم، گفت: در 
حالی وارد این دنیای جدید شدیم که هنوز 
در کســب و کارهای حقیقی، شفافیت لازم 
وجود ندارد.رئیس ســازمان بازرســی کل 
کشور ادامه داد: سودآوری کسب و کارهای 
مجازی بســیار زیاد اســت و باید روی این 
مــوارد برنامه ریزی دقیقی انجــام داد زیرا 
خواسته یا ناخواسته رمز ارزها وارد اقتصاد 
کشور شده اســت و باید برای آن راهکاری 
اندیشــید.خداییان بر ضرورت الکترونیکی 
شدن روند رســیدگی ها تاکید کرد و افزود: 
طولانی بــودن روند رســیدگی ها به دلیل 
اختلافات مالیاتی ممکن اســت سال ها به 
طــول بیانجامد در حالی کــه باید با چابک 
ســازی نظام ها به همه رسیدگی ها سرعت 
داده شود. یکی از مشکلات جامعه در وصول 
مالیات ها، فرار مالیاتی است که آمار دقیقی 
از آن نیز در دست نیســت زیرا سنتی بودن 

امور در دستگاه ها، شناسایی منابع مالیاتی 
را مشــکل کرده و راه حل آن الکترونیکی 
کردن امور در دستگاه های اجرایی و بخش 
خصوصی است و سازمان امور مالیاتی باید 
از ضمانت اجراهای قانونی کــه در اختیار 
دارد در الــزام دســتگاه های اجرایــی به 

همکاری با ســازمان امور مالیاتی استفاده 
کند.رئیس ســازمان بازرســی کل کشور 
اعلام آمادگی کرد تا در صــورت اعلام نیاز 
سازمان امور مالیاتی به کمک این سازمان 
آمده و قوانین به درســتی شکل اجرایی به 

خود گیرد.



اهــواز - محمد مجدم مدیــر کل راه و 
شهرســازی خوزســتان از واگذاری مسکن 
ویلایی در قالب طرح نهضت ملی مسکن در 

خوزستان خبر داد.
 داریوش حســینی در خصــوص طرح ملی 
مسکن در اســتان خوزســتان اظهار کرد: 
ثبت نام اولیه متقاضیان طرح ملی مســکن 
انجام شــده اســت و با توجه به ثبت نام های 
صورت گرفته زمین تامین شده است و حدود 

۲۴۰ هزار نفر ثبت نام کرده اند.
وی افزود: با توجه به پالایش هایی که صورت 
گرفته است، تاکنون حدود ۳۸ هزار نفر واجد 
شرایط هســتند که از این میزان حدود ۱۰ 

هزار نفر واریز وجه داشتند.
مدیر کل راه و شهرسازی خوزستان تصریح 

کرد: برای کســانی که واریز وجه داشــتند 
به سرعت زمین هایی را مشــخص کردیم و 
تاکنون در این زمینه ۱۰ هزار واحد مسکونی 
تامین زمین شده اســت. همچنین آمادگی 
داریم حدود ۲۸ هزار واحد زمین را در صورت 
واریز وجــه متقاضیان در اختیــار آن ها قرار 

بدهیم.
حسینی با بیان اینکه ۱۲ هزار واحد مسکن 
ملی در خوزســتان در حال ســاخت است، 
گفت: برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
در خوزستان دو کارگزار وجود دارد. از جمله 
بنیاد مســکن که در حال ســاخت ۱۰ هزار 
واحد مسکونی است و ســتاد اجرایی فرمان 
امام که در حال ساخت ۲ هزار واحد مسکونی 

است.

وی از واگذاری مسکن ویلایی در قالب طرح 
نهضت ملی مســکن در شــهرهای جدید 
رامین و شیرین شهر خبر داد و عنوان کرد: در 
وزارتخانه جلسه شورای مسکن تشکیل شد و 
با هماهنگی شورای مسکن و مساعدت های 
استاندار، الحاق هایی در شــهرهای جدید، 
انجام و زمین ها برای ســاخت مسکن در این 

شهرها تامین شد.
حســینی با بیان اینکه واحدهای مسکونی 
به شــکل ویلایی در اختیار ایــن متقاضیان 
مسکن قرار گیرد، افزود: در شهرهای جدید 
حدود ۷۰۰ هکتار الحاق زمین انجام شد که 
با برنامه ریزی هایی کــه انجام دادیم قطعات 
زمین ۲۵۰ متر به بــالا در اختیار متقاضیان 

قرار می گیرد.

کرمانشاه -حسنا فخارزاده بزرگراه شهید دایی 
پور و بزرگراه شهید سرابیان کرمانشاه، با حضور استاندار 

و جمعی از مدیران استان کرمانشاه افتتاح شد.
نادر نوروزی شهردار کرمانشاه، در مراسم افتتاح این دو 
پروژه با اشاره به اهمیت این دو بزرگراه، گفت: طول این 
دو بزرگراه مجموعا شش کیلومتر است که 9۰۰ متر آن 
قبلا انجام گرفته و مابقی آن ظرف ۴۵ روز اخیر اجرایی 

شده است.
وی افــزود: این دو بزرگراه شــهرک های کیهانشــهر، 
آریاشهر، ســجادیه، بسیج و روســتای مرادآباد را از بن 

بست خارج کرده و به بزرگراه امام )ره( وصل می کند.
نوروزی تاکید کرد: این مسیرهای بزرگراهی ادامه دارد 
و در تلاش هستیم یک رینگ نعلی شکل در شهر ایجاد 
کنیم که از آرامســتان جدید شروع شــده و تا الهیه می 

رسد و از آنجا به پشت شهرک دولت آباد متصل می شود.
وی افزود: راه اندازی این رینــگ می تواند نقش موثری 

در کاهش ترافیک شرق به غرب کرمانشاه داشته باشد.
شهردار کرمانشاه خاطرنشان کرد: زمان بندی فازهای 
مختلف این پروژه صورت گرفته و طبق آن پیش رفته و 

به تدریج فازهای پروژه به بهره برداری می رسد.

حمید اعتصام فر معاون عمرانی شهرداری کرمانشاه نیز 
در این مراســم اظهار کرد: معبر بزرگراهی شهید دایی 
پور به طول سه کیلومتر بهشــت زهرا)س( کرمانشاه را 
به شهرک آریاشهر متصل کرده و بزگراه شهید سرابیان 
نیز به طول سه کیلومتر کیهانشهر را به بزرگراه امام)ره( 

متصل می کند.
معاون عمرانی شهرداری کرمانشــاه خاطرنشان کرد: 
برای راه انــدازی این دو مســیر بزرگراهی مجموعا ۳9 

میلیارد تومان هزینه شده است.
وی افزود: طول این دو مســیر مجموعا شــش کیلومتر 
است که عملیات اجرایی آن حداقل شش ماه زمان نیاز 
داشت، اما خوشبختانه با پیگیری های شهردار کرمانشاه 
و تزریق اعتبار مناســب توانســتیم ظرف ۴۵ روز آن را 

اجرایی کنیم.
*یک رینگ جدید در شهر در حال ساخت است

افشین لر زنگنه معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 

کرمانشــاه نیز در این مراسم با اشــاره به تقسیم شهر 
کرمانشــاه به دو بخش جنوبی و شمالی توسط رودخانه 
“قره ســو” گفت: در حال حاضر ســه معبر محل اتصال 
شمال به جنوب شهر هستند و اگر در بحران هایی مانند 
سیل و زلزله مشــکلی برای این معابر ایجاد شود، تردد 

شهر و اتصال شمال به جنوب آن مختل می شود.
وی افزود: در همین راســتا راه انــدازی معبر چهارم در 
دست مطالعه است که از غرب کرمانشاه به جنوبی ترین 
نقطه شهر که شهرک “پردیس است متصل شده و از آن 
به شرق شهر متصل می شــود و معبری که امروز شاهد 
افتتاح آن -مسیر بزرگراهی شــهید سرابیان- هستیم 
ادامه این مسیر در قسمت جنوب شرقی شهر و اتصال آن 

به بزرگراه امام )ره( است.
لرزنگنه گفت: این مســیر درادامه از طریق حافظیه به 
میدان نفت و سپس به غربی ترین نقطه شهر متصل می 

شود و یک رینگ کامل در شهر شکل می گیرد.
وی افزود: راه انــدازی این رینگ موجب می شــود در 
کنار کاهش زمان ســفر و بار ترافیک، شاهد نقش موثر 
آن در کاهش مصرف سوخت و آلاینده های هوا باشیم و 

امیدواریم این رینگ هرچه سریعتر تکمیل شود.

قزوین - مریم نقــدی مدیر امــور تعمیرات 
مکانیــک نیــروگاه بخــار شــهید رجایــی گفت: 
عملیات واحد شــماره ۴ بخاری ایــن نیروگاه برای 
انجام تعمیرات نیمه ســنگین از مــدار تولید برق 

خارج شد.
حســن آزادمرد اظهار داشــت: در ادامــه فعالیت 
تعمیرات واحدهــای ۱۳ گانه این نیــروگاه، واحد 
شــماره ۴ بخاری به ظرفیت نامــی ۲۵۰ مگاوات 
برای انجــام تعمیــرات نیمه ســنگین از شــبکه 
سراســری تولید برق خارج شــد و تحت تعمیرات 

قرار گرفت.
وی ادامــه داد: تعویــض لوله های فاینــال رهیت 
و بازســازی دیواره هــای داخلــی و بیرونی هدر 
باکس ری هیــت، تعویض لوله های فاینال ســوپر 
هیتر، بازدیــد از کانال هــای دود و هــوا، بازدید 
دوره ای مشــعل هــا، بازدیــد از فن هــا و تعمیر 

الکتروموتورهــای ۶.۶ کیلوولــت و تجهیزات آن، 
بازدید از کانال های دود و هوا، بازدید دوره ای لوله 

های فشــاربالا، بازدید دوره ای فیلتر ها و همچنین 
بازدید از تجهیزات سیســتم هیدرولیک و والوهای 

اصلی توربین بخشــی از اقداماتی است که از سوی 
امور تعمیرات مکانیک انجام می شود.

آزادمرد تصریح کرد: در حوزه تعمیــرات الکتریک و 
ابزاردقیق نیز متخصصان نیروگاه بخار، فعالیت های 
مربوط به تست وکالیبراسیون ترانسفورماتورها، رله 
های حفاظتی ژنراتور، بازدید و ســرویس بریکرهای 
۴۰۰ ولت، بازدید، تســت و تنظیم ترانســمیتر های 
دبی، بازدید و تست آنالایزرها، سطح سنج ها، بازدید 
و تســت شــعله بین ها، جرقه زن ها، بازدید دوربین 
های کوره و سیســتم های اطفای حریق این واحد را 
در کنار دیگر فعالیت های تعمیراتی به انجام خواهند 

رساند.
در ادامه برنامــه های تعمیرات واحدهای ســیزده 
گانه نیــروگاه شــهید رجایی، هم اکنــون ۴ واحد 
بخاری و ســیکل ترکیبی این نیــروگاه به طور هم 

زمان تحت تعمیرات قرار دارند

کرمانشاه

وین قز

باحضوراستاندار؛

۲ بزرگراه شهری در کرمانشاه افتتاح شد

وگاه شهید رجایی آغاز شد تعمیرات نیمه سنگین واحد ۲۵۰ مگاواتی نیر

ایلام- حسن بیگی شهردار ایلام بر لزوم حمایت 
دستگاه قضایی برای حل مشــکلات شهرداری های 
ایلام تاکید کرد و گفت: بعضــی از پرونده های قضایی 
شهرداری که طولانی شده اند، در کمیته ای ویژه حل 

و فصل می شوند.
بابک محمدی آوندی در جلسه هم اندیشی و بررسی 
مشــکلات و ارائه راهکارهــا برای کاهــش ورودی 
پرونده های شهرداری به محاکم قضائی در ایلام اظهار 
کرد: هدف از تشــکیل این جلســه بررسی مشکلات 
بســتن حســاب های شــهرداری و معضلاتی که در 

شهرداری گریبان گیر آن هستیم، است.
وی تصریح کرد: از همکاری و تعامل بسیار خوب رئیس 
دادگستری اســتان ایلام با مجموعه شهرداری ایلام 
تقدیر و تشکر می کنم، با پیگیری رئیس دادگستری 
استان قرار شــد یک سری جلســات برای مشکلات 

حقوقی شهرداری ها برگزار شود.
آوندی تصریح کرد: هدف اصلی از این جلســه کاهش 
پرونده های حقوقی شــهرداری ها در دستگاه قضائی 
است، در این جلســه قصد داریم مشکلات اولویت دار 

قضائی شهرداری های استان بررسی و پیگیری شود.
شــهردار ایلام اضافه کرد: در یک بــازه زمانی کوتاه با 
همکاری دادگستری استان قصد داریم، پرونده های 

قضائی و اولویت دار حوزه شهرداری های استان جمع 
شوند.

وی گفت: در بحث ساختاری شهرداری ها با یک سری 
مشکلات از جمله قدیمی بودن قوانین و عدم تناسب 
قوانین با نیازهای جدید شــهرداری مواجه هستیم و 
دغدغه هستند و مشــکلاتی را در کار شهرداری ها به 

وجود آورده اند.
آونــدی تصریح کرد: عــدم ضمانــت اجرایی جهت 
اجرایی شدن کامل قوانین مربوط شهرداری در ماده 
۱۰۰ و ۵۵ و ۷۷، شــهرداری ها در اجرای این قوانین 
دچار مشکل هستند، از لحاظ ساختاری باید به منزلت 

عمومی و جایگاه شهرداری ها در جامعه توجه شود.

ساری-امیری فر شــعله های آبــی گاز به همان 
میزان که در فصل سرما ،گرما بخش هستند به همان 

اندازه نیز می تواند تهدید کننده جان و مالمان باشد.
قاســم مایلی رســتمی سرپرســت شــرکت گاز 
مازندران با اشــاره به اینکه دمای هوا رو به کاهش 
است و استفاده از وسایل گازســوز بیشتر می شود، 
گفت: شــعله های آبی گاز به همان میــزان که ما را 
در فصل ســرما گرم و محیط را برایمان آرام بخش 
می کند به همان اندازه نیــز می تواند تهدید کننده 

جان و مالمان باشند.
او با بیان اینکه در اســتفاده از دســتگاه های گازسوز 
رعایت نکات ایمنی نباید فراموش شــود، افزود: برابر 
بررســی دقیق آمار و حوادث ناشــی از سهل انگاری 
مشــترکین در بکارگیری گاز طبیعی، متأسفانه عدم 
رعایت اســتاندارد های دودکش و شیلنگ بیشترین 

حادثه را در پی داشته است.
مایلی رســتمی گفت: بکارگیــری گاز طبیعی بدون 
رعایت نکات ایمنی حوادث جبــران ناپذیری در پی 
داشــته که نگاهی به حوادث گذشــته نشان از سهل 
انگاری و عدم توجه به نکاتی است که در عین کوچک 
بودن، عدم رعایت آن جان چندین نفر را به کام مرگ 

کشانده است.
او افزود: جنس مناســب، عــدم پاره گــی، تعویض 
دوره ای، بکارگیری بســت اطمینان، طول مناســب 
شیلنگ )از یک متر و ۲۰ ســانتی متر بیشتر نباشد( و 

 H از اســتاندارد های الزامی شیلنگ و داشتن کلاهک
شکل، طول مناســب دودکش از سطح بام )یک و نیم 
متر(، تخصیص یک دودکش مجزا برای هر وســیله 
گازســوز، اطمینان از باز بودن مجــاری دودکش از 

الزامات دودکش استاندارد می باشد.
مایلی رستمی، ســردرد، ضعف جسمانی، سرگیجه و 
بی قراری، تهوع و اســتفراغ، خمیازه کشیدن بیش از 
حد و کاهش دید از نشانه های عمومی مسمومیت ها 
برشمرد و افزود: حالت خواب آلودگی شدید، کسلی، 
خســتگی و کاهش قدرت عضلانی از نشانه های اولیه 

مسمومیت در افراد به شمار می رود.
او گفت:چنانچــه افراد در این مرحلــه متوجه چنین 
علایمی شدند، با خارج شدن از فضای آلوده می توانند 

از پیشرفت مسمومیت پیشگیری کنند.

ایلام مازندران
شهردار ایلام مطرح کرد؛

وم حمایت دستگاه قضایی لز
 برای حل مشکلات شهرداری های ایلام

سرپرست شرکت گاز مازندران :

شعله هایی گرما بخش که می توانند مرگبار باشند

مدیر کل راه و شهرسازی استان خبر داد؛

ح نهضت ملی مسکن خوزستان واگذاری مسکن ویلایی در طر
سرپرست بیمه سلامت استان بوشهر:

وری دراستان راه اندازی می شود ۲ مرکز نابار
بوشــهر -  رضا حیدری سرپرســت اداره کل بیمه سلامت استان 
بوشهر گفت : ۲مرکز ناباروری درمرکز استان و شهرستان دشتستان راه 

اندازی می شود.
داراب بارگاهی با گرامیداشــت هفته ملی بیمه ســلامت درنشســت با 
خبرنگاران افزود: بزودی اقدامات اولیه این مرکز انجام می شــود و شاهد 
راه اندازی آن خواهیم بود وبیمه شــدگان استانی از خدمات آن بهره مند 

می شوند
.وی اظهارداشــت : از ابتدای ســال ۱۴۰۰ که خدمــات ناباروری تحت 
پوشش بیمه  سلامت قرار گرفته  اســت، ۱۲۰ پرونده بیمه ای زوجین در 
این استان به ثبت رسیده است که ۵۰ پرونده مربوط به سال گذشته و ۷۰ 

پرونده مربوط به امسال بوده است
. بارگاهی افزود : ســال گذشــته ۲۳۲ میلیارد و امســال تا کنون ۱۰9 
میلیارد تومان سهم بیمه سلامت برای درمان بیماران بوشهری به مراکز 

تشخیصی و درمانی این استان پرداخت شده است
وی یاداورشد:ســازمان بیمه ســلامت ۵۰۰ هزار نفر از جمعیت استان 
بوشهر را تحت پوشــش بیمه ای قرار داده اســت که افراد در صورت قرار 
گرفتن در دهک های یک تا ســه رایگان بیمه می شوند و با قرار گرفتن در 
دهک چهار با 9۰ درصد تخفیف، پنج و ۶، ۷۵ درصد و هفت و هشــت ۵۰ 

درصد تخفیف زیر چتر حمایتی بیمه سلامت قرار می گیرند
.سرپرست اداره کل بیمه ســلامت اضافه کرد: افراد فاقد پوشش بیمه ای 
می توانند برای دریافت آن به دفاتر پیشخوان دولت یا سایت سازمان بیمه 
سلامت مراجعه کنند و تا پیش از مشــخص شدن دهک بندی آنها تا سه 

ماه رایگان بیمه می شوند
وی بااشاره باینکه فشــارخون و دیابت پایه همه بیماری هاست افزود: به 
منظور حمایت از بیمه شدگان بیمه سلامت شمار بیماری های خاص و 
صعب العلاج زیر پوشــش این بیمه از ۶ نوع به ۲۳ بیمــاری افزایش داده 

است .
بارگاهی تصریح کرد: براساس این طرح مبتلایان به این بیماری ها از سوی 
معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی شناســایی و نشان دار می شوند تا 

بتوانند به طور رایگان از خدمات مربوط به بیماری خود بهره مند شوند.

ویداد وه فولاد مبارکه در ر حضور گر
 »کیش اینوکس ۲۰۲۲«  

و امضای سه تفاهم نامه همکاری

اصفهان-مریم مومنی فولاد مبارکه ســه تفاهم نامه همکاری در 
چهاردهمین نمایشگاه معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور و نهمین 
نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و خصوصی ســازی را به امضا 

رساند.
رویداد »کیش اینوکس ۲۰۲۲« متشــکل از چهاردهمین نمایشــگاه 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور و نهمین نمایشگاه بین المللی 
بورس، بانک، بیمــه و خصوصی ســازی،با حضور رئیس کل ســازمان 
خصوصی سازی، رئیس کل بیمه مرکزی، سرپرست شورای عالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی، دســتیار و مشــاور معاون علمی و فناوری ریاست 

جمهوری، مدیران کشوری و سیاست گذاران این حوزه گشایش یافت.
۲۵۰ سازمان و شــرکت فعال در این حوزه ازجمله گروه فولاد مبارکه در 
بخش نمایشگاهی این رویداد در قالب 9۰ غرفه به ارائه آخرین دستاوردها 
و توانمندی های خود در حوزه های بورس، بانک، بیمه و خصوصی سازی 
از تاریخ ۲۵ تا ۲۸ مهرماه در محل نمایشگاه های بین المللی جزیره کیش 

پرداختند.
در جریان برپایی این نمایشگاه، غرفه فولاد مبارکه شاهد حضور پررنگ 
مدیران، فعالان و مؤثرتریــن افراد در حوزه های مالــی ازجمله مدیران 

بانک های ملی، ملت و کارآفرین بود.
مهدی طغیانی نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی ضمن 
بازدید از غرفه فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکــه به عنوان مولود انقلاب 
اسلامی و پیشــران حرکت در همه حوزه ها توانسته برای کشور و استان 
اصفهان نقش آفرینی مؤثر داشــته باشــد و نباید با الزام ها و اجبارهای 

اشتباه، این شرکت را دچار مشکل کرد.
وی تصریح کرد: به عنوان مثال نباید با اجبارها و الزام های اشتباه در بحث 
تقسیم سود، شرکت را در حوزه نقدینگی دچار مشکل کنیم؛ چراکه از این 

قضیه نه تنها شرکت، بلکه خودِ سهاداران نیز متضرر می شوند.
در حاشیه این رویداد، شرکت پشتیبانی، توسعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه، شــهرک علمی تحقیقاتی اصفهان و صندوق پژوهش و فناوری 
اســتان اصفهان تفاهم نامه همکاری  ســه جانبه ای را در راســتای رفع 
نیازهای صنعت فولاد کشــور به ویژه فولاد مبارکه از طریق شرکت های 

دانش بنیان مستقر در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان امضا کردند.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان تاکید کرد؛
ضرورت         صرفه جویی  برای  عبور  از   کم آبی  در  لرستان

خرم آباد-طولابی مدیرعامل آب و فاضلاب لرستان گفت: با توجه به 
کاهش بارندگی ها در پاییز امسال صرفه جویی و مدیریت مصرف آب در 

استان ضروری است .
کرموند گفت: با توجه به پیش بینی های هواشناسی لرستان متوسط بارش ها 
در پاییز امسال نسبت به سال گذشته روند کاهشــی دارد و بیشتر کاهش 

بارش ها برای نیمه دوم آبان ماه و نیمه اول آذر ماه در استان شاهد هستیم
وی افزود: کاهش بارندگی ها و خشکسالی های پی درپی در چندین سال 
گذشته، کاهش شدید دبی سد ها و سفره های زیرزمینی را در پی داشته 

است.
شهروندان لرستانی در مهرماه امسال در بخش خانگی حدود ۱۵ میلیون 

مترمکعب آب مصرف کرده اند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بااعطایبیشترینتسهیلاتاثباتشد
و در حمایت از شرکت های   بانک ملت، پیشر

دانش بنیان
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، وضعیت نظام بانکی را در اعطای 
تسهیلات به شــرکت های دانش بنیان در پایان شــهریور ماه ۱۴۰۱ 
تشریح کرد که بر این اساس، بانک ملت بیشــترین تسهیلات را به این 
شــرکت ها اعطا کرده اســت.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، این 
بانک ۱۵۹۸ فقره تســهیلات را در  ۶ ماهه  ۱۴۰۱ به مبلغ ۱۰۸,۱ هزار 
میلیارد ریال به شرکت های دانش بنیان پرداخت کرده و در این زمینه 

در صدر بانک های کشور قرار گرفته است.
بر اساس این گزارش، میزان تســهیلات اعطایی بانک ملت به شرکت 
های دانش بنیان در ۶ ماهه اول امســال نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته، ۷۰ درصد رشد داشته است.
بر اســاس اعلام بانک مرکزی، در شــش ماهه ســال ۱۴۰۱ به ۱۴۰۴  
شــرکت دانش بنیان  معادل ۵۸۴,۸ هزار میلیارد ریال در قالب ۷۶۱۲ 
فقره تسهیلات پرداخت شــده که این مبلغ نســبت به ۶ ماهه ۱۴۰۰ 

بیش از ۱۰۰ درصد رشد داشته است.
این گزارش حاکی است، حمایت از شرکت های دانش بنیان از بیش از 
یک دهه گذشته در دســتور کار جدی بانک ملت قرار داشته و از ابتدای 
شروع طرح تاکنون ۱۷,۰۰۰ فقره تسهیلات به مبلغ بیش از ۴۹۳ هزار 

میلیارد ریال به این شرکت ها پرداخت شده است.

ازسویبانکمرکزی
 شرایط تأسیس صندوق های قرض الحسنه 

تک شعبه ای ابلاغ شد
بانک مرکزی دســتورالعمل اجرایی تأسیس، فعالیت، نظارت و انحلال 
صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای مصوب هزار و سیصد و چهل و 

ششمین جلسه شورای پول و اعتبار را جهت اجرا ابلاغ کرد.
دســتورالعمل مذکور به اســتناد بند )الف( ماده )۲۱( »قانون احکام 
دائمی برنامه های توسعه کشور« و با عنایت به ماده )۱( »قانون تنظیم 
بازار غیر متشــکل پولی«، بند )ب( ماده )۱۴( »قانون برنامه پنج ساله 
ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران« 

تدوین شده است.
بر اساس این دستورالعمل، تاســیس  صندوق های قرض الحسنه صرفاً 
با اخذ اجازه  نامه تاســیس از بانک مرکزی مجاز خواهــد بود و انتخاب 
اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل صندوق و تمدید دوره مسئولیت آنها 

موکول به تایید بانک مرکزی شده است.
همچنین، بر اساس مفاد این دستورالعمل، صندوق های قرض الحسنه 
بر مبنای سرمایه نقدی مورد نیاز برای تاســیس و فعالیت به سه دسته 
شامل کوچک با  ۳۵۰ میلیون تومان، متوســط با یک میلیارد تومان و 
بزرگ با سه میلیارد تومان تقسیم شــده اند که سرمایه نقدی مورد نیاز 

باید تماماً قبل از صدور اجازه نامه تاسیس پرداخت شده باشد.

طبق آنچه بانــک مرکزی اعلام کــرده، صندوق های قرض الحســنه 
کوچک، متوســط و بزرگ موجود که قبل از تصویب این دستورالعمل 
به فعالیت اشتغال داشــته اند، برای اخذ مجوز فعالیت از بانک مرکزی، 
باید نحوه فعالیت و ســرمایه نقدی خود را با مفاد دستورالعمل یاد شده 
تطبیق دهند و در گام اول بایســتی به ترتیب دارای حداقل ســرمایه 
۱۰۰ میلیون تومان، ۴۰۰ میلیون تومان و یک میلیارد تومان باشــند 
و حداکثر ظرف مدت یکسال پس از اخذ اجازه فعالیت، سرمایه خود را 

حداقل به مبالغ مقرر افزایش دهند.

 تفاهم نامه تامین مالی زنجیره تامین
 میان بانک شهر و شهرداری تهران به امضاء رسید

همزمان با برگــزاری نمایشــگاه بین المللــی بورس، بانــک، بیمه و 
خصوصی سازی، تفاهم نامه تامین مالی زنجیره تامین میان بانک شهر 

و شهرداری تهران به امضاء رسید.
به گزارش روابط عمومی بانک شــهر، لطف الله فروزنــده، معاون مالی 
و اقتصادی شهرداری تهران،توسعه زیســت بوم معاملات شهرداری با 
تامین مالی بانک شــهر در قالب تفاهم نامه را اقدامی خوب، خلاقانه و 

مبتکرانه برشمرد.
دکتر فروزنده با تاکید بر اینکــه در این تفاهم نامــه مواردی همچون 
شناســایی و تحلیل زنجیره معاملات بین دو طرف، شناسایی و تحلیل 
ســاختار خدمات گیرندگان، طراحی محصول اختصاصی تامین مالی 
زنجیره ای و توسعه مدل تامین مالی در نظر گرفته شده است گفت: این 
تفاهم نامه در راستای توسعه تامین مالی زنجیره ای و به منظورارتقای 

ظرفیت های تامین مالی شهرداری تهران منعقد شده است.
وی با تاکید بر اهمیــت زنجیره تامین در موضوعــات اقتصادی افزود: 
زنجیره تامین مالی موجب کاستن هزینه ها، افزایش بهره وری، کاهش 

تورم و اعتماد و اطمینان در این زنجیره می شود.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری تهران با بیان اینکه ابتکار بانک شهر 
علاوه بر تامین زنجیره مالی اســتفاده از ظرفیت های دیجیتالی است 
گفت: بانک شهر در حوزه دیجیتال موفق به ارایه بسترهایی الکترونیک 
برای مشتریان و سایر هموطنان شــده که موجب بهره برداری بیشتر از 
ظرفیت های مالی، زمان و در نتیجه ارایه خدمات بهتر به مخاطبان می 

شود.

 امضا تفاهم نامه همکاری بانک ملی ایران
وه صنعتی فارس با گر

با حضور نمایندگان بانک ملی ایــران و گروه صنعتی فارس، تفاهم نامه 
دوجانبه ای با هدف ارتقاء و گســترش همکاری های فی ما بین به امضا 

رسید.
به گزارش روابط عمومی بانک ملــی ایران، علیرضا جعفری رئیس اداره 
امور شــعب جنوب تهران با اشاره به رســالت اصلی بانک در حمایت از 
تولیدات بومی اظهار داشــت: گروه صنعتی فارس بــا تولید ۲۲ مدل 
موتور ســیکلت از برندهای خوش نام این صنعت در کشــور اســت و 
بانک ملی ایران با ارائه خدمــات الکترونیکی تامین مالی زنجیره تامین 
)ســککوک( و تقویت قدرت خرید مشتریان شــرکت از طریق صدور 
کارت های اعتباری امکان تامین بخشی از نیازهای پولی و مالی شرکت 
را دارد.محمد بهــروز زاده نماینده گروه صنعتی فــارس نیز بانک ملی 
ایران را بانکی بزرگ و همــراه تولیدکنندگان دانســت و از انعقاد این 

تفاهم نامه ابراز خرسندی کرد.
گفتنی است این تفاهم نامه در راستای ارتقاء و گسترش همکاری های 
فی ما بین از طریق ارائه خدمات بانکی و بر اساس مدل های کسب و کار 

نوین تنظیم و به امضا طرفین رسیده است .

تغییر راهبردی در خطوط کسب و کار بانک سینا 
ایجاد شده است

سرپرست بانک سینا از تغییر در خطوط کسب و کار این بانک خبر داد.
غلامرضــا فتحعلی کــه برای بازدید از شــعب اســتان مازنــدران به 
ساری ســفر کرده بود، در جمع همکاران شعب اســتان افزود: یکی از 
راهبردهای اساسی بانک سینا توسعه خطوط کسب و کار است که این 
مســیر به لحاظ قابلیت ها و کارکردها، بانک را بر مدار تحول و موفقیت 

قرار می دهد.
وی تصریح کرد: از جمله خطوط کسب و کار جدید این بانک، تأکید بر 
توسعه بانکداری خرد است تا با ارائه خدمت به صنوف، کسبه و مشاغل 

خرد سهم بازار بانک افزایش یابد.
وی خاطرنشــان کرد: راه اندازی بانکــداری اختصاصی نیــز از دیگر 
برنامه های این بانک است و با وجود ظرفیت و پتانسیل شرکت های زیر 
مجموعه بنیاد مســتضعفان، با راه اندازی این بخش، تعامل و همکاری 

بیشتری با این شرکت ها برقرار خواهد شد.
سرپرست بانک ســینا از بانکداری تجاری برای همکاری با شرکت های 
کوچک و متوســط به عنوان ســومین راهبرد یاد کرد و اظهار داشت: 
چهارمین راهبرد بانک ســینا بانکداری اجتماعی اســت که طی آن به 

قاطبه مردم و قشر کمتربرخوردار جامعه خدمات بانکی ارائه می شود.
وی در ادامه بــا بیان آنکه در راســتای اجرای برنامــه راهبردی بانک، 
نســبت به بررســی و آسیب شناســی عملکردها اقدام شــده است، 
خاطرنشــان کرد: در این راســتا یک هــزار و ۳۱۹ مســئله در بانک 

شناسایی شده که در مسیر تحول به رفع آن ها توجه خواهد شد.
فتحعلی بیان داشت: برای اجرای برنامه راهبردی بانک به سه حوزه کار، 
پیکار و ابتکار پرداخته خواهد شد که در حوزه کار به قابلیت ها و سلایق 
مشــتری در چهار بخش بانکداری خرد، بانکــداری تجاری، بانکداری 
اختصاصی و بانکداری اجتماعی توجه می شــود و در حــوزه پیکار نیز 

نگاه ها به سمت بازار، رقبا و صنعت پیش خواهد رفت.
وی تصریــح کرد: در حــوزه ابتکار نیز نســبت به چابک ســازی بانک 
از طریق تغییر و بازنگری در ســاختارها، فرآیندها و سیســتم ها اقدام 

خواهیم کرد.
سرپرست بانک ســینا دیجیتالی شــدن فرآیندها و محصولات، بهبود 
تجربه مشتری و شخصی سازی محصولات بر اساس سلایق مشتری را 

از دیگر برنامه های بانک برشمرد.
وی در پایــان اســتان مازندران را جزو اســتان های مســتعد و دارای 
ظرفیت های فرهنگی بالا برشــمرد و افزود: لازم است با همت جمعی 

همکاران، سهم بازار بانک از بازار پول استان افزایش یابد.
گفتنی اســت در سفر سرپرســت بانک ســینا به اســتان مازندران، 
ساختمان مدیریت منطقه مازندران و همچنین شعبه مرکزی بانک در 

این استان به بهره برداری رسید.
در این مراســم اعضای هیئت عامل بانک، مدیــران و همکاران منطقه 

مازندران حضور داشتند.

مهر پاسارگادیان به کوهدشت هم رسید
مدارس امام خمینی)ره( در روستای »پشََــم کوهنانی« و  شهید باهنر 
در روستای »پشتِ تنگ« از توابع شهرستان کوهدشت استان لرستان 
توسط بانک پاســارگاد افتتاح و به دانش آموزان عزیز کشورمان در این 

مناطق اهدا شد.
به گزارش روابط عمومی  بانک پاسارگاد، در سومین روز سفر مدیرعامل 
بانک پاســارگاد به اســتان لرســتان، آیین افتتاح دو مدرسه دیگر در 
شهرستان کوهدشــت باحضور تعدادی از مدیران این بانک و جمعی از 
مسئولین استانی و محلی و مردم غیور این مناطق برگزار شد. با ساخت 
این مدارس، شــرایط تحصیل برای فرزندان عزیزمان در این روستاها 
و روســتاهای اطراف مهیا گشــت و بخشی از مشــکلات این عزیزان و 

خانواده های آنان در جهت ادامه تحصیل فرزندانشان برطرف شد.
بدین ترتیب بــا افتتاح این دو مدرســه ۳ کلاســه در روز جمعه مورخ 
۲۹مهر۱۴۰۱، بیش از ۱,۰۰۰ مترمربع به فضای آموزشی این منطقه 

افزوده شد.
گفتنی اســت در سفر ســه روزه مدیرعامل بانک پاســارگاد به استان 
لرســتان، در مجموع تعداد ۱۱مدرسه افتتاح شــد. بدین ترتیب بانک 
پاســارگاد تاکنون در جهت تحقــق اهداف خود در حوزه مســئولیت 
اجتماعی، توســعه آموزشــی و فرهنگی کشــور عزیزمان، تعداد ۴۰ 
مدرسه تقدیم فرزندان کشــور عزیزمان کرده است و ساخت ۷ مدرسه 

دیگر نیز در دستور کار این بانک قرار دارد.

ح کارا در بانک آینده اعطای تسهیلات طر
بانک آینده به منظور ارزش آفرینی هر چه بیش تر مشــتریان و ارتقای 
خدمات اعتباری خود به مشتریان و سپرده گذاران، تسهیلات طرح کارا 
مبتنی بر میانگین و رسوب موجودی حساب های قرض الحسنه جاری 

را ارائه می کند.
تسهیلات پرداختی  برای تمامی مشتریان حقیقی و حقوقی است.

مشــتریان حقوقی و شــرکت ها می توانند با رویکرد اعطای تسهیلات 
ارزان قیمت به کارکنان خود از این فرصت بهره مند شــوند؛ همه شعب 

بانک آینده در سراسر کشور آماده این خدمت اعتباری هستند.

مشتریان بیمه عمر ۱۶ درصد بیشتر شدند
آمارهای بیمه مرکزی نشــان می دهد در ســال گذشــته میزان بیمه 
حوادث ۵.۶ درصد، بیمه درمــان ۱۱.۷ درصد و بیمــه زندگی )عمر( 

معادل ۱۶.۹ درصد در مقایسه با سال ۱۳۹۹ رشد داشته اند.
 بیمه مرکزی به بررســی آمار تعداد بیمه شــدگان در ســه رشته بیمه 

حوادث، درمان و زندگی در دو سال اخیر پرداخته است.
این آمار نشان می دهد که در سال گذشــته معادل ۳۴ میلیون و ۹۱۳ 
هزار و ۴۲۸ نفر تحت پوشــش بیمه حوادث قرار گرفته اند که نسبت به 

سال ۱۳۹۹ معادل ۵.۶ درصد بیشتر شده است.
در این زمینه، بیمه معلم با تحت پوشــش قرار دادن ۱۷ میلیون و ۹۸۳ 
هزار و ۴۶۲ و بیمــه امید با ۴۲۲۴ نفر تحت پوشــش بیمه حوادث قرار 

دادن به ترتیب بیشترین و کمترین سهم را دارند.
علاوه بر این، در سال گذشــته معادل ۱۷ میلیون و ۱۸۷ هزار و ۵۸ نفر 
تحت پوشــش بیمه درمان قرار گرفته اند که در مقایسه با سال ۱۳۹۹ 
معادل ۱۱.۷ درصد رشد داشته است.در این راســتا، بیمه دی با تحت 
پوشــش بیمه قرار دادن دو میلیون و ۲۹۳ هزار و ۴۴۴ نفر و بیمه حافظ 
نیز با ۱۰ هزار و ۹۷۵ نفر به ترتیب بیشــترین و کمترین سهم را دارند.از 
سوی دیگر، در سال گذشــته معادل ۲۷ میلیون و ۸۲۰ هزار و ۶۷۸ نفر 
تحت پوشــش بیمه زندگی )عمر( قرار گرفته اند که در مقایسه با سال 

۱۳۹۹ معادل ۱۶.۹ درصد رشد داشته است.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

صفحه 8
شماره1175 3آبان1401 سهشنبه

سرمایه
روزنامهاقتصادیصبحایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

بررسیاقداماتبانکمرکزیدرکنترلبازارارزنشانمیدهد

 آرامش بازار ارز در مهرماه با وجود 
تشدید تحریم ها

خریدار   آرامــش بازار ارز در مهرماه امســال با 
وجود اغتشاشات و تشــدید تحریم های ظالمانه 
آمریــکا و غرب علیه کشــور نشــان می دهد که 
اقدامات موثر بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز 
و تامین نیاز ارزی کشور موفق بوده و دیگر خبری 
از نوسان شدید و تلاطم در قیمت ها نیست و بازار 
ارز نخستین ماه پاییز را با ثبات پشت سرگذاشت.

یکی از شــاخص های تاثیرگــذار در بــازار ارز 
رخدادهــای بین المللــی و اخبــار مذاکــرات 
هســته ای و برجامی اســت. طی دولت قبل این 
بــازار گوش به زنــگ کوچک تریــن واکنش ها 
درباره مذاکــرات برجامــی و تحریم هــا بود و 
اگر خبر منفــی از رونــد مذاکرات و یــا اعمال 
تحریم های جدید منتشــر می شــد، بلافاصله 
قیمت ها صعودی می شــد و صف هــای خرید 
شــکل می گرفت و بالعکس با مخابره خبر مثبت 
از مذاکرات، افت قیمت ها و صف فروش در مقابل 
صرافی ها را شاهد بودیم، البته تاثیر پذیری بازار 
از اخبار و تحریم ها بیشــتر بود و بازار با نوســان 

بسیار زیادی مواجه می شد.
افت و خیزهای شــدید در بــازار ارز برای دلالان 
ســودهای کلان و برای افراد عادی که اطلاعی از 
وضعیت بازار اطلاع نداشــتند، ضررهای جبران 
ناپذیری به دنبال نداشــت و بازار در بیشتر مواقع 
در حین مذاکرات برجــام، تلاطم زیادی را تجربه 

می کرد.
یکی از مصداق های این نوســانات، خروج آمریکا 
از برجام در اردبیشــهت ماه ســال ۹۷ بود که در 
فاصله بین فروردین تا شــهریورماه آن سال، نرخ 
ارز از چهــار هزار تومــان به ۱۰ هــزار تومان و از 
شهریور تا مهر ماه همان ســال تا ۱۵ هزار تومان 
هم رســید؛ حتی در نیمه نخست ســال ۹۷ و با 
اعمال تحریم هــای در مواقعی هم نــرخ دلار به 
عنوان شــاخص بازار حتی به عدد ۲۰ هزار تومان 

هم رسید.

بازار ارز در ســال های ۹۸ و ۹۹ هــم دارای ثبات 
نبود، مثلا در ســال ۹۹ با روند مذاکرات برجام و 
اعمال تحریم ها حتی به نــرخ ۳۲ هزار تومان هم 
رسید. شوک های قیمتی از این دست ادامه داشت 
و اگرچه در مدت کوتاه دو تا سه روز کنترل می شد 
اما دوباره فنــر قیمت از کنترل خارج می شــد و 
دوباره سیر صعودی در پیش می گرفت. در دولت 
قبل یک سال پس از خروج آمریکا از برجام قیمت 
دلار افزایش ۱۶۲ درصد و یک سال پس از گرانی 

بنزین نیز افزایش ۱۳۴ درصدی داشت.
بــا روی کارآمدن دولت ســیزدهم و عــزم بانک 
مرکزی برای کنترل تــورم و نوســانات بازار ارز 
همچون راه اندازی بــازار توافقی ارز و تســهیل 
عرضــه ارز صادرکنندگان بــه متقاضیان، انجام 
معاملات در ســایت متشــکل ارزی، رونمایی از 
درگاه یکپارچه اعلام نــرخ ارز و اعلام میزان داد 
و ستدهای انجام شده در بازار ارز موجب شفافیت 
و عمق بخشــی به بازار ارز شده و دیگر تکانه هایی 
همچون انتظــارات تورمی و اخبــار مذاکرات و 
یا اعمــال تحریم های جدید تاثیری بــر این بازار 

نداشته است.
بانک مرکزی در یک ســال اخیر با بررسی دقیق 
بــازار ارز و برنامه ریزی بــرای افزایش عرضه ارز 
در بازار اقدام کرد و به نوعی توانســت در دوران 
تحریــم نیازهای ارزی کشــور را پاســخ دهد؛ 
هر چند نــرخ ارز در چند ماه گذشــته یک روند 
افزایشی را داشــته اســت، اما این رشد قیمت 
معقول بوده و بانک مرکــزی مانند دولت قبل به 
دنبال  روند بازار حرکت نکرد و تلاش کرد تا بازار 

را مدیریت کند.
بانک مرکزی نیاز ارزی کشور را تامین کرد و دیگر 
شاهد نوسان و تلاطم شــدید در این بازار نبودیم 
این در حالی اســت که کشــور در یک ماه اخیر با 
اغشاشــات و ناآرامی ها مواجه بود و کشــورهای 
غربی هم بــه بهانه هــای واهی تــلاش کردند با 

تحریم هــای بیشــتر، بــر مشــکلات اقتصادی 
بیافزایند، اما نه تنها به مقصود خود نرســید، بلکه 

بازار ارز از ثبات خوبی برخوردار بود.
در این ایام با وجــود بحران  ســازی های متعدد 
آمریکا و غرب، طرح ادعای بن بســت مذاکرات و 
وضع تحریم های جدید علیه اشخاص و نهادهای 
کشــور، بازار ارز در نخســتین ماه پاییز آرام و با 
نوســانات جزئی همراه بود و آرامش در آن برقرار 

بود.
بررسی روند تغییرات نرخ دلار بازار آزاد در مهرماه 
بیانگر این اســت که در نخستین روزهای مهرماه 
و همزمان با اغتشاشــات و اعلام حمایت رسمی 
اتحادیه اروپــا از آن )دوم مهرماه ۱۴۰۱( دلار در 
بازار آزاد برابر ۳۱ هــزار و ۵۰۰ تومان بود. در ایام 
و همزمان با اعلام دولت آمریکا مبنی بر بن بست 
مذاکرات برجام و اعمــال تحریم های جدید دلار 
در همان کانــال ۳۱ هزار تومان ماند و افزایشــی 

نداشت.
نیمه مهرماه دلار در بــازار آزاد در کانال ۳۲ هزار 
تومان نوسان داشــت و پنج روز بعد که ۱۵ نفر و 
نهاد ایرانی توســط اتحادیه اروپا تحریم شد نرخ 

دلار در همان کانال ۳۲ هزار تومان درجا می زد.
در روزهای پایانی مهرماه سال جاری )۲۵ مهرماه 
۱۴۰۱( و همزمان با اعــلام دولت آمریکا مبنی بر 
قصد تحریم بیشــتر ایران به بهانه ارسال سلاح به 
روســیه قیمت دلار ۳۲ هزار و ۸۰۰ تومان بود و 
تا پایان مهرماه در کانال ۳۲ هــزار تومان معامله 

می شد.
بررســی بازار ارز در روزهای پرالتهــاب مهرماه 
نشــان می دهد که ثباتی که در یک ماه گذشــته 
بر آن حاکم بوده اســت نشــان می دهد اقدامات 
موثر بانــک مرکزی بــرای مدیریت بــازار ارز و 
تعمیق خرید و فروش ارز توافقی به همراه عرضه 
و معاملات روزانه حواله های ارزی در سامانه نیما 

در کنترل این بازار بسیار مهم بوده است.

خریدار   نهمین دوره رویــداد کیش اینوکس 
۲۰۲۲ در حالی به پایان رســید که درغرفه بانک 
و گروه مالی دی بیش از ۳۰ نشســت تخصصی با 

مدیران ارشد شرکت های گوناگون برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک دی، این بانک که با 
هدف توسعه سهم بازار، شناسایی شرکای تجاری 
جدید و گســترش ســطح تعاملات با مشتریان 
ارزنده، پای بــه رویداد کیــش اینوکس ۲۰۲۲ 
گذاشته بود، با یک برنامه هدفمند در مسیر بهره 

برداری حداکثری از این رویداد گام برداشت. 
بر اســاس این گزارش، بانک و شرکت های گروه 
مالی دی در این رویداد ضمن معرفی محصولات 
و خدمات خود در قالب یک ســوپرمارکت مالی 
منسجم، موفق به تحقق هدف شناسایی زنجیره 
ارزش مشــتریان کلان و تمرکز بــر جذب منابع 
صندوق های ســرمایه گذاری به عنوان شرکای 

تجاری پایدار شدند. 

اســتفاده از ظرفیت تعهدات و ابزارهای جدید 
مالی شــبکه بانکی، تســهیل امور مشتریان 
شرکتی در به کارگیری بانکداری باز، مشارکت 
در ســرمایه گذاری در طرح های توســعه ای 
شرکای تجاری جدید و طرح های متنوع برای 
تهاتر دارایی هــای مازاد، در زمــره مهمترین 
توافق هــای اولیــه در نشســتهای تخصصی 
مدیــران بانک دی بــا شــرکت های حاضر در 

نمایشگاه بود. 
برگزاری نشســت مشــترک و توافــق اولیه با 
ســازمان مناطــق آزاد انزلــی، شــرکت ذوب 
آهن اصفهان، شــرکت مــادر تخصصی عمران 
شــهرهای جدید، شرکت های ســرمایه گذاری 
منطقه آزاد کیش، صنــدوق ضمانت صادرات، 
شرکت سرمایه گذاری شستان، جیرینگ، شهر 
جدید صدرای شــیراز، فولاد هرمزگان جنوب، 
فولاد اروند، هلدینگ گردشــگری بنیاد تعاون 

بسیج، شرکت شــایان دیزل، نفت لاوان، توسعه 
سنگ آهن مرکزی ایران ســام تنها گوشه ای از 
فعالیت های بازاریابــی بانک و گروه مالی دی در 

این نمایشگاه بود. 
در  روز پایانی نمایشگاه کیش اینوکس ۲۰۲۲، با 
حضور امیرعباس هاشمی نژاد،نایب رئیس هیئت 
مدیره بانــک، مدیرانی از  معاونت گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد کیش، صندوق ســرمایه 
گذاری ترنج، صندوق پژوهش و فناوری اســتان 
اصفهان با حضور در غرفه بانــک و گروه مالی دی 
به بررسی زمینه های مشــترک با بانک دی برای 
توســعه همکاری های متقابل و دریافت خدمات 

مالی و بانکی پرداختند. 
در حاشــیه این نمایشــگاه رضا دولــت آبادی، 
مدیرعامل بانک ملت  با حضــور در غرفه بانک و 
گروه مالی دی، با امیرعباس هاشــمی نژاد، دیدار 

و گفتگو کرد.

اقتصاد نوین

مراسم قرعه کشی جوایز دهمین 
حســاب  های  جشــنواره  دوره 
قرض  الحســنه پس انــداز بانک 
اقتصادنویــن روز چهارشــنبه 
بیســت و هفتم مهرمــاه ۱۴۰۱ 
در ســاختمان مرکزی این بانک 
برگزار شــد.به گــزارش روابط 
عمومــی بانــک اقتصادنویــن، 
این مراســم با حضــور اعضای 
هیئت نظــارت بر قرعه کشــی 
بانک ها متشــکل از، نمایندگان 

دادستانی کل کشور و 
بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران و اعضای 
بانــک  هیئت مدیــره 
برگزار شد که طی آن، 
برنــدگان خوش اقبال 
این جشنواره مشخص 

شدند.اســامی برنــدگان ایــن 
قرعه کشــی پس از تایید هیئت 
نظــارت، در تارنمــای بانــک 
www. اقتصادنوین به نشــانی

منتشــر   enbank.ir
و جوایــز اعلامــی در 
اسرع وقت به برندگان 
اهــدا  خوش اقبــال 

خواهد شد.
دوره  دهمیـــــن  در 
حساب های  جشنواره 
قرض الحســنه پس انــداز بانک 
اقتصادنویــن، به پاس قدردانی از 
مشتریان نیک اندیش، ۲۱ جایزه 
یک میلیــارد ریالــی، ۲۱ جایزه 

۵۰۰ میلیون ریالــی، ۲۱ جایزه 
۲۰۰ میلیون ریالــی و میلیاردها 
ریال جوایــز نقدی دیگــر برای 
اعطا بــه ســپرده گذاران واجد 
شرایط شرکت در قرعه کشی این 
دوره در نظر گرفته شــد.گفتنی 
است، منابع جذب شــده در این 
جشــنواره به طــور کامل صرف 
حمایت و دســتگیری از اقشــار 
نیازمند جامعه در قالب پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه می شود.

مراسم قرعه  کشی جشنواره حساب  های قرض  الحسنه بانک اقتصادنوین برگزار شد

شعبهبانک
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